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Damrota Garden to nowa oaza spokoju, która powstaje w samym centrum Katowic. 
Niezwykły budynek porośnięty zielenią zaprojektował Tomasz Konior
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Od miasta industrialnego 
do miasta ogrodów

„Są tacy, którzy w głowie hodują ogro-
dy, a włosy ich są ścieżkami do miast 
słonecznych i białych”. Ten fragment 
„Kołatki” Zbigniewa Herberta oddaje 
ideowe znaczenie hasła, które ponad 
dekadę temu wywołało w Katowicach 
niemałe poruszenie. Koncepcja Miasta 
Ogrodów zaproponowana przez 
Marka Zielińskiego przy okazji starań 
o Europejską Stolicę Kultury nie od 
razu spotkała się ze zrozumieniem.

Od tego czasu stolica województwa 
przeszła spory odcinek drogi od 
eksploatacji do odpowiedzialności. 
Wyszła z przemysłu ciężkiego, wstępu-
jąc do świata, który szuka odpowie-
dzialnego rozwoju.

Fizycznym objawieniem „ogrodów” są 
zielone przestrzenie przyjazne ludziom. 
Teraz zaczynają wzrastać wertykalnie, 
sięgając 11. kondygnacji. Poświęcamy 
temu zjawisku sporo miejsca w tym 
numerze naszego magazynu. 

A tymczasem przeobrażające się 
Katowice ponownie starają się 
o tytuł Europejskiej Stolicy Kultury. 
Tym razem z innym hasłem i całą 
Metropolią za plecami.
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Redaktor Naczelny
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Zielona Zielona 
oaza spokoju  oaza spokoju  

w centrum miastaw centrum miasta
Oasi di pace – zwykli mawiać Włosi na widok Bosco Verticale, mieszkalnych wieżowców 
w dzielnicy Porta Nuova w Mediolanie. Co je wyróżnia? Wieżowce od parteru aż po najwyższą 
kondygnację porasta las. Podobny rozkwitnie w Katowicach, w budynku Damrota Garden

TEKST: Marta Szczyrbowska

Oasi di pace, czyli oaza spokoju, idealnie odzwiercie-
dla to, jaki będzie Damrota Garden, budynek zaprojek-
towany przez wizjonera Tomasza Koniora, właściciela 
Konior Studio. Katowicka oaza zieleni, z  tarasami, 
balkonami porośniętymi bujną zielenią to coś, co 
w naszym kraju jeszcze jest nowością. To rewolucyjne 
spojrzenie na architekturę, komfort i  funkcjonalność. 
To unikalny budynek typu mixed-use, który gwarantu-
je swoim mieszkańcom wiele udogodnień. 

Ogrody na tarasach oraz zielone balkony i  loggie 
będą wyróżniać budowlę na tle miejskiej zabudowy. 
Damrota Garden wkrótce będzie synonimem luksusu, 
komfortu połączonego z dużą dawką wielkomiejskie-
go klimatu.

Tak wiele w zasięgu ręki
Damrota Garden to niezwykły dom-ogród w  centrum 
miasta, który zapewni swoim mieszkańcom ciszę, 
spokój, komfort i  prywatność, nie wymuszając przy 
tym rezygnacji z  wielkomiejskiego stylu życia. Tutaj 
w  zasięgu krótkiego spaceru są szkoły, przedszkola, 
galerie handlowe, muzea, teatry, najważniejsze instytu-
cje, urzędy i  uczelnie wyższe. Jesteśmy o  kilka minut 
od modnej i  klimatycznej ulicy Mariackiej, gdzie tętni 
towarzyskie życie miasta. Niemal w  zasięgu wzroku 

mamy najważniejsze arterie komunikacyjne prowadzące 
w stronę Ostrawy, Krakowa, Wrocławia.

Wybierając Damrota Garden wybieramy życie w  zie-
lonym, ekologicznym otoczeniu, które zapewnia sam 
budynek oraz centrum katowickiej rekreacji, czyli 
Dolina Trzech Stawów.

Apartamenty szyte na miarę
W  Damrota Garden najbardziej wymagający znajdą 
swój dom, swoje miejsce na ziemi i wszystko to uszyte 
na miarę. To będzie spełnienie każdych, nawet najbar-
dziej wysublimowanych marzeń. Kawalerka w minimali-
stycznym stylu? Nowoczesne mieszkanie w stylu boho? 
A może penthouse, w którym na przestronnym, zielo-

Prywatny ogród pozwoli 
cieszyć się życiem w harmonii  
z przyrodą, zapewniając 
przestrzeń do odpoczynku 
i spotkań z bliskimi 
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nym, eleganckim tarasie można urządzać małe party? 
Zespół projektowy zaaranżuje wnętrze tak, by spełnić 
każdą wizję. Wybierając usługę wykończenia, właściciel 
dostaje klucze do gotowego apartamentu, bez koniecz-
ności szukania wykonawców, projektantów i materiałów 
wykończenia wnętrz.

W  Damrota Garden wybierać można pomiędzy prze-
stronnymi penthaus’ami, które znajdą się na dwóch 
najwyższych kondygnacjach zielonego wieżowca. 
Będą to luksusowe przestrzenie o  powierzchni od 
140 do nawet 370 metrów kwadratowych, z zielonymi, 

pięknymi tarasami, z których każdego wieczora będzie 
można podziwiać panoramę Katowic. Na piętrach od 
czwartego do ósmego znajdować się będą apartamen-
ty o  zróżnicowanym metrażu, wyposażone w  loggie 
lub  balkony, na których zieleń zagwarantuje nam 
w upalne dni przyjemny cień. Najmniejsze będą miały 
powierzchnię 32 metrów kwadratowych. Osoby cenią-
ce sobie komfort i  potrzebujące więcej przestrzenni 
życiowej będą mogły wybierać wśród apartamentów 
o metrażu od 50 do 157 metrów kwadratowych. Apar-
tamenty na trzecim piętrze zyskają wyjątkowe, prze-
stronne, nawet 100-metrowe tarasy, na których zostaną 

W Damrota Garden najbardziej wymagający znajdą swój 
dom, swą oazę, swoje miejsce na ziemi i wszystko to uszyte 

na miarę. To będzie spełnienie każdych, nawet najbardziej 
wysublimowanych marzeń



9PLACE MAGAZYN OSIEDLA BAŻANTOWO     Lato 2023

PLACE
TO LIVE

Ogrody na tarasach oraz zielone balkony i loggie będą 
wyróżniać ten budynek na tle katowickiej zabudowy. Damrota 

Garden wkrótce będzie synonimem luksusu, komfortu 
połączonego z dużą dawką wielkomiejskiego klimatu

urządzone ogrody. Prywatny ogród pozwoli cieszyć się 
życiem w harmonii z przyrodą, zapewniając przestrzeń 
do odpoczynku i spotkań z bliskimi. 

Tu żyj, tu pracuj, tu się rozwijaj
Damrota Garden to idealna opcja dla każdego, kto 
w  jednym miejscu chce żyć i pracować. Na niższych 
kondygnacjach znajdziemy lokale typu home office 
gwarantujące idealny life balance. Na przestrzeni od 
110 do nawet 1100 metrów kwadratowych można urzą-
dzić swoją firmę. To opcja dla tych osób, które chcą 
rozwijać swój biznes, będąc jednocześnie blisko domu 
i oszczędzając czas na dojazdy. Parter natomiast prze-
znaczony jest dla działalności handlowo-usługowej. 
Ofertę zielonego ogrodu w Katowicach uzupełni sala 
konferencyjna wraz z serwisem cateringowym i usługa-
mi konsjerża. A dodatkowo, przestrzeń przeznaczona 
na aktywność fizyczną, spa i saunę. 
– Damrota Garden będzie idealnym miejscem, gdzie 
w  otoczeniu zieleni można żyć, wychowywać dzieci, 
rozwijać biznes i swoje pasje z dbałością o klimat i śro-
dowisko – mówi Agata Strzempek, manager sprzedaży 
spółki Millenium Inwestycje, zapraszając do zapozna-
nia się z ofertą na: www.damrota.pl.

9
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Damrota Garden to świetna opcja dla każdego, kto w jednym 
miejscu chce żyć i pracować. Na najniższych kondygnacjach 

znajdą się lokale gwarantujące idealny life balance
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Wszystko na 
wyciągnięcie ręki

KULTURA I REKREACJA

1. Teatr Śląski

2. Rynek

3. Ul. Mariacka

4. PTG Skatepark

ZAKUPY

1. Galeria Katowicka

2. Sklepy spożywcze

3. Centrum Handlowe Trzy Stawy

BIURA I URZĘDY

1. Urząd Miasta Katowice

2. Śląski Urząd Wojewódzki

3. Biurowiec Powstańców 43

4. Sąd Okręgowy

5. Business Park

EDUKACJA

1. Uniwersytet Śląski

2. Uniwersytet Ekonomiczny

3. Politechnika Śląska

4. Akademia Muzyczna

5. Przedszkola i żłobki

6. Szkoły

7. Biblioteka Śląska

ZDROWIE

1. Szpital

2. Pogotowie ratunkowe

3. Apteka

TRANSPORT

 Dworzec kolejowy

 Przystanek autobusowy

 Lotnisko Katowice - Muchowiec

1

2

1

1

1

Damrota Garden to idealne miejsce do życia. 
Kultura, rekreacja, urzędy, wyższe uczelnie, 
a także żłobki, przedszkola i szkoły – wszystko 
to jest na wyciągnięcie ręki. Lokalizacja budynku 
w  ścisłym centrum miasta i  sąsiedztwie węzła 
autostrady A4 sprawia, że życiowa logistyka 
nabierze nowego wymiaru.
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LUBIĘ TU BYĆ

PONAD 50 AKTYWNOŚCI W 1 MIEJSCU!
www.bazantowo.pl/sport
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Tomasz Konior: Tomasz Konior: 
tworzenie miasta tworzenie miasta 
jest procesemjest procesem

Za projekt Damrota Garden odpowiada Tomasz Konior (Konior Studio), architekt, autor m.in. 
projektu siedziby Narodowej Orkiestry Symfonicznej Polskiego Radia i Centrum „Symfonia” przy 
Akademii Muzycznej w Katowicach. – To będzie ważny budynek, który korzystnie wpłynie na jakość 
przestrzeni wokół – oceniał projekt Damrota Garden na łamach ostatniego magazynu „PLACE”
 

TEKST: Bartłomiej Wnuk

Katowice zajmują szczególne miejsce w sercu Tomasza Katowice zajmują szczególne miejsce w sercu Tomasza 
Koniora. A sam architekt wpisał się na stałe w historię Koniora. A sam architekt wpisał się na stałe w historię 
magazynu „PLACE”, która sięga 2012 roku. magazynu „PLACE”, która sięga 2012 roku. 

Jego zdjęcie znalazło się na pierwszej okładce maga-Jego zdjęcie znalazło się na pierwszej okładce maga-
zynu, a wywiad nakreślił ramy zainteresowania czaso-zynu, a wywiad nakreślił ramy zainteresowania czaso-
pisma na kolejne lata. Później powracał kilkakrotnie. pisma na kolejne lata. Później powracał kilkakrotnie. 
Ostatnio – w wydaniu specjalnym, poświęconym 20-le-Ostatnio – w wydaniu specjalnym, poświęconym 20-le-
ciu Spółki Millenium inwestycje, dewelopera Osiedla Ba-ciu Spółki Millenium inwestycje, dewelopera Osiedla Ba-
żantowo, gdzie zamieszkał przed laty. Poprosiliśmy go żantowo, gdzie zamieszkał przed laty. Poprosiliśmy go 
wówczas o ocenę ostatniej dekady dla Katowic i wyzna-wówczas o ocenę ostatniej dekady dla Katowic i wyzna-
czenie priorytetów dla rozwoju miasta:czenie priorytetów dla rozwoju miasta:

– Ostatnia dekada to dla Katowic cała epoka. Miasto – Ostatnia dekada to dla Katowic cała epoka. Miasto 
zmienia się na naszych oczach. Pojawiło się sporo no-zmienia się na naszych oczach. Pojawiło się sporo no-

wych budynków i miejsc, dzięki którym stolica Górnego wych budynków i miejsc, dzięki którym stolica Górnego 
Śląska staje się wygodnym miejscem do życia. Napływa Śląska staje się wygodnym miejscem do życia. Napływa 
duży kapitał, zarówno prywatny, jak i  publiczny, który duży kapitał, zarówno prywatny, jak i  publiczny, który 
umożliwia realizację dużych przedsięwzięć. Wśród nich umożliwia realizację dużych przedsięwzięć. Wśród nich 
powstają też ikony architektury. Wolałbym jednak skupić powstają też ikony architektury. Wolałbym jednak skupić 
się na poziomie ulicy, placu, tam toczy się prawdziwe się na poziomie ulicy, placu, tam toczy się prawdziwe 
miejskie życie. Kluczowa dla mnie jest rewitalizacja hi-miejskie życie. Kluczowa dla mnie jest rewitalizacja hi-
storycznej części miasta, wypełnianie nowymi funkcjami storycznej części miasta, wypełnianie nowymi funkcjami 
istniejących kamienic, które wciąż jeszcze świecą pust-istniejących kamienic, które wciąż jeszcze świecą pust-
kami. Drugi priorytet to dalsza rozbudowa transportu pu-kami. Drugi priorytet to dalsza rozbudowa transportu pu-
blicznego, który umożliwi sprawne przemieszczanie się blicznego, który umożliwi sprawne przemieszczanie się 
bez użycia samochodu. Trzeci i ostatni aspekt to jakość bez użycia samochodu. Trzeci i ostatni aspekt to jakość 
architektury. Wolałbym, aby zmieniły się proporcje: aby architektury. Wolałbym, aby zmieniły się proporcje: aby 
zamiast kilku spektakularnych i wielu miernych projektów zamiast kilku spektakularnych i wielu miernych projektów 
wypracować dobrą średnią.wypracować dobrą średnią.
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OD BOSCO VERTICALE DO DAMROTA GARDEN
Bosco Verticale (wł. pionowy las) to para 
mieszkalnych wieżowców w dzielnicy Porta 
Nuova w  Mediolanie. Wieżowce wyróżnia 
porastający je… las – łącznie ponad 900 
drzew. Właśnie do tej realizacji nawiązuje 
budynek Damrota Garden. 

Między miejscami
W 2012 r. w rozmowie z Tomaszem Koniorem szukaliśmy 
m.in. odpowiedzi na pytanie, co sprawia, że w danym miejs-
cu jest nam dobrze, a w innym mniej. Oto kilka wybranych 
tez z tej rozmowy.

Powinniśmy obserwować zachowania ludzi, jak żyją 

i czego potrzebują. Jakie miejsca wybierają i dlacze-

go. Wówczas zrozumiemy, co sprawia, że Piazza del 

Campo w Sienie zawsze będzie miejscem pełnym 

życia, a  plac przed parlamentem w  Brasilii wciąż 

zionie pustką. 

Potrzebujemy miejsc, które są zaproszeniem. Budowa-

nie w mieście polega na ciągłości i kontynuacji. Wy-

chodzeniu naprzeciw zmieniającym się potrzebom. 

Tworzenie miasta jest procesem, a nie zbiorem poje-

dynczych inwestycji. Każdy projekt wchodzi w relację 

z otoczeniem i zmienia krajobraz.

To nie eksperymentalne budowle tworzą miejski kli-

mat. Ważniejsze są przestrzenie między budynkami. 

Najlepiej pełne uśmiechniętych ludzi. Takie miejsca 

od wieków tworzą miasto i świadczą o jakości życia.

Wnętrze sali koncertowej NOSPR, fot. Daniel Rumiancew„
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Markowa architektura
Ostatnie 20-lecie to dla Katowic czas poszuki-
wań. U progu XXI wieku szarobure miasto za-
pragnęło nowej wizualnej tożsamości. Rozbito 
skarbonki z publicznymi środkami i pieniędz-
mi prywatnych inwestorów. W efekcie powsta-
ło kilka ikon współczesnej polskiej architektu-
ry – obiektów podziwianych i nagradzanych, 
a stolica Śląska skutecznie wydźwignęła się 
wizerunkowo z  trudów transformacji. Spół-
ka Millenium Inwestycje od zawsze stawia 
na markową architekturę. Tak się składa, że 
twórcy siedziby NOSPR, KTW i budynku Wy-
działu Radia i Telewizji Uniwersytetu Śląskie-
go, kolejno: Tomasz Konior, Przemo Łukasik 
oraz Joanna i Wojciech Małeccy projektowali 
też na zlecenie firmy Millenium Inwestycje na 
Osiedlu Bażantowo.
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Damrota Garden będzie Damrota Garden będzie 
cieszyć nie tylko jego cieszyć nie tylko jego 
mieszkańcówmieszkańców
Rozmowa z Ewą Staszczyk, architektką odpowiedzialną za projekt wnętrz Damrota Garden

ROZMAWIA: Maciej Kołodziejczyk
WIZUALIZACJE: Marta Zwarycz

Ewa Staszczyk
Architektka, zaczynała w pracowni archi-
tektonicznej Wojciech Wojciechowski, 
przez ostatnich 20 lat pracowała u boku 
architekta Dietera Palety – w firmie rodzin-
nej Arkat. Od trzech lat prowadzi własną 
działalność Arkat Ewa Staszczyk. Zajmu-
je się przede wszystkim projektowaniem 
wnętrz. Jej projekty znajdziemy na Insta-
gramie, wpisując: @staszczykewa.

PLACE: Czy budynek Damrota Garden ma 
szansę stać się katowickim odpowiednikiem 
mediolańskiego Bosco Verticale?
Ewa Staszczyk: Zdecydowanie tak. Ten projekt Toma-
sza Koniora wpisuje się w trend, który od pewnego 
czasu obserwujemy w architekturze – bliskiego połą-
czenia powierzchni mieszkalnych z naturą. I dlatego 
bardzo się cieszę, że mogę brać w nim udział. Nawet 
w centrach miast jest to możliwe i tak będzie w Kato-

wicach. Domy wertykalne z ogrodami na dachach 
i  tarasach to rozwiązanie niesłychanie ekologicz-
ne, poprawiające samopoczucie i  komfort życia 
mieszkańców. Powiem więcej – Damrota Garden 
będzie oddziaływać na całe otoczenie, bo przecież 
ludzie mieszkający w sąsiedztwie też odczują dużą 
zmianę. Niech pan sobie wyobrazi spacer w takiej 
przestrzeni i porówna go ze spacerem obok betono-
wego bloku z wielkiej płyty…
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Czego mogą się spodziewać przyszli mieszkańcy 
Damrota Garden? Co pani dla nich wymyśli?
Cóż, każdy ma swoje preferencje, a w przypadku Damro-
ta Garden indywidualne podejście do każdego z miesz-
kań jest niemal filozofią tego budynku. Na pewno będzie 
tam minimalna ilość sztucznych materiałów, które zostaną 
zastąpione drewnem i kamieniem. To są materiały, które 
nie wychodzą z mody, ale za to pięknie się starzeją. No 
i  funkcjonalność, to też słowo klucz w  przypadku tego 
projektu – mieszkanie kupujemy na lata, a w przypadku 
Damrota Garden będzie możliwa zmiana układu poszcze-
gólnych pomieszczeń w zależności od aktualnych potrzeb.

Damrota Garden to takie miejsce, w którym będziemy 
mogli pracować. Pandemia koronawirusa sprawiła, 
że dla wielu z nas home office to dziś codzienność…
I właśnie dlatego mówię o indywidualnych preferencjach 
klientów – ja też wciąż pracuję zdalnie i wprost nie wyobra-
żam sobie powrotu do biura. Jednocześnie doskonale 
rozumiem ludzi, którzy raz na kilka dni chcą się wyrwać 
do biura i popracować w towarzystwie znajomych. Popa-
trzmy jednak na plusy na pierwszy rzut oka nieoczywiste 
– i tu znów wracamy do ekologii – pracując w domu ogra-
niczamy ruch samochodowy. Jeśli ktoś jeździ do pracy 
dwa razy w tygodniu, ma mniejszy negatywny wpływ na 
środowisko. A  jeśli potrzebuje tego, by na kilka godzin 
pracy odciąć się o domowego rozgardiaszu, to w Damro-
ta Garden będzie miał taką możliwość.

Możemy też jeździć do pracy rowerem.
Tak, rozbudowana infrastruktura dla użytkowników rowe-
rów jest kolejnym atutem Damrota Garden, którego loka-
lizacja jest idealna. To ważne, jeśli do tego dochodzi fakt, 
że to centrum Katowic i  rower dla wielu mieszkańców 
może stać się podstawowym środkiem transportu.

A jakie są współczesne trendy w wystroju wnętrz?
Naturalność przede wszystkim i  powiązanie wnętrza 
z naturą. Najbardziej modne kolory to szarości i beże, ale 
często przełamane innym kontrastującym kolorem. Wyko-
rzystujemy też naturalne materiały i  przede wszystkim 
rezygnujemy z ostrych krawędzi, stawiając na obłości. To 
powoduje, że wnętrze staje się ciepłe i bardziej przyjazne.

Do łask wracają też tapety i rattan…
Tak, ale to nie są już takie tapety jak dawniej. Dziś to 
forma materiału, dzięki któremu ściana staje się przytulna 
i nasze poczucie komfortu wzrasta. A rattan? Też jest dziś 
czymś innym niż 20 lat temu – wtedy był sztuczny, nie-
przyjemny, a dziś jest naturalny w odbiorze. Tak jak wspo-

W przypadku Damrota Garden indywidualne podejście do 
każdego z mieszkań jest niemal filozofią tego budynku. Na pewno 
będzie tam minimalna ilość sztucznych materiałów, które zostaną 

zastąpione drewnem i kamieniem. To są materiały, które nie 
wychodzą z mody, ale za to pięknie się starzeją
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miejsca do życia są bardziej wymagający i świadomi 
własnych potrzeb. Kiedyś miało być tanio i  ekono-
micznie. Dziś podróżujemy po świecie i podpatrujemy 
rozwiązania, które chcielibyśmy wprowadzić we wła-
snym domu. No i słowa klucze – ekologia i trwałość, 
nawet kosztem wyższej ceny. Naprawdę stajemy się 
społeczeństwem świadomym i  chcemy środowisku 
pomagać. I to jest bardzo dobry trend, w który świet-
nie wpisuje się Damrota Garden.

minałam wcześniej, klienci zaczęli doceniać rozwiązania 
ekologiczne i  dające im poczucie obcowania z  naturą. 
Liczą się czyste i minimalistyczne formy pozwalające na 
relaks w przestrzeni domowej.

I już na koniec naszej rozmowy proszę mi powie-
dzieć, jak zmieniły się w ostatnich latach gusta 
Polaków, jeśli chodzi o rynek nieruchomości?
Zmieniły się zdecydowanie. Ludzie szukający swojego 
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Na terenie osiedla Bażantowo tworzymy skwery, alejki i oczka 
wodne, sadząc setki drzew i tysiące krzewów

najwyższA jakość życianajwyższA jakość życia
W Damrota Garden, jak w soczewce, skupia się suma wszystkich doświadczeń inwestora 
– spółki Millenium Inwestycje. Firmę wyróżnia odpowiedzialność w kształtowaniu 
przestrzeni i ośrodków centrotwórczych dla południowych dzielnic Katowic. Sztandarową 
realizacją dewelopera jest osiedle Bażantowo – miasto w mieście, które oprócz mieszkań, 
apartamentów i domów jednorodzinnych dysponuje własnym centrum handlowo-biurowym, 
szkołą, przedszkolem, przychodnią, centrum sportowym, mieszkaniami z serwisem, domem 
opieki dla osób starszych, a nawet galerią sztuki

TEKST: Krzysztof Lasoń, Jacek Piwkowski

Sztandarowym projektem spółki Millenium Inwestycje 
Sp. z o.o. jest Osiedle Bażantowo – „miasto w mieście” 
położone w południowych dzielnicach Katowic: Kostuch-
nie i Piotrowicach.

Miejsce, które tworzymy także dla siebie 
Osiedle oferuje swoim mieszkańcom możliwość zaspo-
kojenia wszystkich potrzeb dnia codziennego w zasię-
gu krótkiego spaceru. To miejsce, które tworzymy nie 
tylko dla naszych Klientów, ale i dla siebie, bo w Bażan-
towie mieszkają członkowie zarządu i wielu pracowni-
ków spółki. 

Opiekujemy się stworzoną przestrzenią
Tym, co odróżnia Millenium Inwestycje od innych 
deweloperów, jest fakt, że zostajemy ze swoimi budyn-
kami i  ich mieszkańcami na długie lata, zarządzając 
substancją mieszkaniową i  usługową. Dlatego już na 
etapie projektu przykładamy ogromną wagę do jakości 
wykonania, kosztów eksploatacji i  procesu starzenia 
się nieruchomości.

Dbamy o różnorodność architektoniczną
Dbamy o  różnorodność architektoniczną Bażantowa, 
zapraszając różne biura do zaprojektowania poszczegól-
nych kwartałów osiedla. Oprócz budowy bardzo zróżni-

cowanej tkanki mieszkaniowej: mieszkań, apartamentów 
i domów, spółka od swoich początków w 2000 roku kon-
sekwentnie tworzy obiekty użyteczności publicznej oraz 
handlowo-usługowe. 

Zapewniamy adekwatną infrastrukturę towarzyszącą
Intensywność zabudowy liczona dla całego obszaru 
Bażantowa jest umiarkowana. Przygotowana infrastruk-
tura jest adekwatna do obsługi obecnych i przyszłych 
mieszkańców: pozbawiona barier architektonicznych, 
z  odpowiednią siecią dróg i  chodników oraz liczbą 
miejsc parkingowych i terenów zielonych.

Wymierne korzyści dla całej społeczności
23 lata konsekwentnego rozwoju Osiedla Bażantowo 
niesie konkretne wymierne korzyści dla społeczności 
południowych dzielnic Katowic. Zbudowaliśmy m.in. 
szkołę podstawową dla 320 dzieci, przedszkole dla 80 
dzieci, wielospecjalistyczną przychodnię, centrum wete-
rynaryjne, aptekę, ośrodek rehabilitacji, wielofunkcyjne 
centrum sportowe, hotel, galerię sztuki, zaawansowane 
centrum fotograficzne i  centrum handlowe z  szeregiem 
sklepów, lokali gastronomicznych oraz przestrzeni usługo-
wych i coworkingowych. Tym samym, dzięki współpracy 
z lokalnymi przedsiębiorstwami, stworzyliśmy w Bażanto-
wie blisko 1,5 tys. miejsc pracy.

Apartamentowiec IQ3 na osiedlu Bażantowo w Katowicach

Apartamentowiec IQ1 na Osiedlu Bażantowo w Katowicach
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Millenium Inwestycje to nie tylko Bażantowo
Millenium Inwestycje inwestuje nie tylko na granicy 
Kostuchny i Piotrowic w Katowicach. Nieopodal, bo 
w katowickim Podlesiu, firma zbudowała niezależ-
ne Osiedle Bażantowo Południe, a w Śródmieściu 
rozpoczyna budowę ekskluzywnego apartamen-
towca Damrota Garden. Podobną do Bażantowa 
Południe inwestycję prowadzi teraz nad jeziorem 
w Siewierzu Jeziornej, 30 minut jazdy od stolicy 
województwa śląskiego. Spółka stworzyła i  pro-
wadzi hotel ze spa połączonym z  luksusowym 
sanatorium w  Sopocie – Sopotorium Medical 
Resort. Na zlecenie zewnętrznych podmiotów zbu-
dowała także trzy domy opieki dla osób starszych 
w Polsce: w Bytomiu, Gdańsku i Katowicach.

Rozwiązania dedykowane osobom starszym
W dobie starzejącego się społeczeństwa i wyzwań zwią-
zanych z  opieką nad osobami starszymi szczególną 
dumą napawają nas inwestycje w dedykowaną im infra-
strukturę. Wspólnie z najlepszymi specjalistami w Europie 
stworzyliśmy w Bażantowie dom seniora – Senior Resi-
dence oraz Enklawę Kryształową – mieszkania z serwi-
sem, w  których osoby starsze mieszkają samodzielnie, 
w razie potrzeby korzystając z pomocy i usług ułatwiają-
cych życie seniorom. Osiedle w całości pozbawione jest 
barier architektonicznych, a  zaplecze sportowe umożli-
wia dostęp do rekreacji i  rehabilitacji. Dbamy o  integra-
cję naszych mieszkańców w  specjalnych salonach klu-
bowych, a  także o adaptację międzypokoleniową, m.in. 
z uczniami pobliskiej szkoły. 

Udoskonalamy układ komunikacyjny 
naszej części miasta
Od zarania angażujemy się w realizację wszystkich dzia-
łań mających na celu uporządkowanie i  przebudowę 
układu komunikacyjnego w  rejonie Osiedla Bażantowo. 
Spółka Millenium Inwestycje przeznaczyła część swoich 
terenów na budowę zarówno wewnętrznych dróg osiedlo-
wych, jak i budowę nowych ulic miejskich oraz przebu-
dowę i modernizację ulic istniejących. Spółka Millenium 
Inwestycje z własnej inicjatywy i na własny koszt uregu-
lowała stan prawny, a następnie wykonała projekt układu 

komunikacyjnego wraz z  parkingami, skwerami i  infra-
strukturą podziemną w  rejonie ulic Armii Krajowej, Hie-
rowskiego, Zabłockiego, Bażantów, Pijarskiej i  Szarych 
Szeregów, które zostały w formie darowizny przekazane 
miastu Katowice.

Dążymy do poprawy komunikacji z centrum Katowic
Od dekady spółka zabiega w  imieniu mieszkańców tej 
części Katowic o usprawnienie komunikacji z centrum sto-
licy Górnego Śląska, w tym m.in. budowę tzw. „tramwaju 
na południe” oraz odciążenie ruchu samochodowego na 
ulicach Armii Krajowej, Szarych Szeregów i Hierowskiego 
poprzez budowę połączenia ulicy Bażantów z ulicą Sza-
rych Szeregów. Staraniem i na koszt spółki do tej części 
Kostuchny został dociągnięty gazociąg średnioprężny, 
z  którego korzysta obecnie lokalna społeczność, co 
znacznie ogranicza niską emisję w tym rejonie Katowic. 

Dbamy o ekologię
Millenium Inwestycje przykłada ogromną wagę do 
ekologicznych aspektów wprowadzanych rozwiązań. 
Na terenie osiedla tworzymy skwery, alejki i  oczka 
wodne, sadząc setki drzew i  tysiące krzewów. Biorąc 
odpowiedzialność za nasze otoczenie, Spółka dba nie 
tylko o  tereny zielone wewnątrzosiedlowe, ale również 
o tereny wokół Bażantowa. Od 12 lat spółka zarządza 
i na własny koszt utrzymuje ogólnodostępny teren rekre-

acyjny przy ulicy Pijarskiej składający się z dużego placu 
zabaw, boiska do koszykówki i  siatkówki oraz małego 
boiska piłkarskiego, finansując uprzednio realizację 
większości tych obiektów.

Stawiamy na funkcjonalność 
Wzorem przedwojennego modernizmu postawiliśmy na 
funkcjonalność, która jest dzisiaj wizytówką naszego osie-
dla. Patrząc na efekty naszej pracy z perspektywy ponad 
20 lat, jesteśmy dumni, że Bażantowo to nie tylko budyn-
ki, ale przede wszystkim życie między nimi. Idea miasta-
-ogrodu przyświecała nam o wiele wcześniej, zanim to 
hasło pojawiło się w debacie publicznej. Cieszymy się, że 
możemy w tym „ogrodzie” żyć i pracować. 

Basen rekreacyjny w wielofunkcyjnym obiekcie Bażantowo Sport Apartamentowiec IQ2 na Osiedlu Bażantowo w Katowicach SOPOTORIUM Medical Resort w Sopocie

Szkoła Podstawowa Zakonu Pijarów i Przedszkole Językowe Mundo Marino na Osiedlu Bażantowo w Katowicach
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są dziś nie tylko modne, są dziś nie tylko modne, 
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Bosco Verticale w Mediolanie to dwa 
budynki mieszkalne w  jednej z  najmod-
niejszych dzielnic miasta – Porta Nuova. 
To 113 apartamentów w  stylu Urban 
Jungle, który w nietypowy sposób wpro-
wadza zieleń w samo centrum miasta.
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Architekci przekonują, że to dopiero początek trendu na 
szukanie kawałka zieleni w  coraz bardziej zagęszczo-
nych i  dusznych miastach. Estetyka to jedno, ale naj-
ważniejsze jest to, że rośliny absorbują zanieczyszczenia 
powietrza takie jak dwutlenek węgla czy tlenki azotu. 
Chronią też przed hałasem, który może docierać do 
środka budynków.

Dobrodziejstwa zielonych ścian
– Zielona ściana pełni jednocześnie kilka funkcji: zmienia 
wyraz estetyczny i  tworzy mikroekosystem, co ma zna-
czenie w  obliczu obecnego kryzysu bioróżnorodności, 
poprawia jakość powietrza, polepsza akustykę, akumulu-
je wilgoć i  zacienia przegrodę. Te dwie ostatnie cechy 
łącznie przyczyniają się do obniżenia temperatury, co 
wpływa zarówno na walkę z tworzącymi się w miastach 

wyspami ciepła, jak i  poprawia komfort termiczny we 
wnętrzach obiektów – wylicza Karol Wawrzyniak, archi-
tekt pracowni ToProjekt z Rybnika, która jest wielokrot-
nym laureatem nagród w konkursach architektonicznych 
SARP. A i sama pracownia ToProjekt mieści się w przed-
wojennym domu porośniętym gęstym bluszczem.

Ważna jest także ekonomia, o której wspomina archi-
tekt, bo ogrody wertykalne na ścianach budynków 
zwiększają efektywność energetyczną. Co to znaczy? 
Po prostu zielone ściany zapewniają izolację termicz-
ną, dzięki czemu budynek potrzebuje mniejszej ilości 
energii na ogrzewanie i chłodzenie. Poprawia się także 
retencja wody, co zmniejsza ryzyko powodzi, bo prze-
cież rośliny mogą w  znaczący sposób absorbować 
wodę deszczową.

Ogrody wertykalne to rosnące w pionie zielone ściany, które są popularne 
w wielu miastach i stanowią ważny element architektury krajobrazu miejskiego. 
Nie wszyscy zdajemy sobie jednak sprawę, że ogrody na tarasach mają nie 
tylko znaczenie estetyczne, ale też wielkie znaczenie dla środowiska

TEKST: Maciej Kołodziejczyk

Zielone dachy i  ogrody na tarasach można znaleźć na 
budynkach mieszkalnych, biurowych, centrach handlowych, 
szkołach i na innych publicznych budynkach na całym świe-
cie. Rośliny, które są stosowane w ogrodach wertykalnych, 
również mogą się różnić – od zielonych traw po kolorowe 
kwiaty. Tutaj wyobraźnia twórców nie zna granic…

Skomplikowane konstrukcje i zwyczajne pnącza
– Zielone ściany inspirowane botaniką lasów tropikal-
nych robią estetyczne wrażenie, jednak wymagają pod-
konstrukcji ze zintegrowanym systemem nawadniania. 

Słynnym przedstawicielem tej typologii jest CaixaForum 
autorstwa pracowni Herzog & de Meuron i zielona ściana 
autorstwa Patricka Blanca – wyjaśnia Wawrzyniak z ryb-
nickiego ToProjektu. I dodaje: – Ciekawym przykładem 
innej typologii jest projekt Vertical Forest pracowni Stefa-
no Boeri wykorzystujący zielone balkony, które w masie 
tworzą wrażenie zielonej ściany. Jednak żeby korzystać 
z benefitów zielonych ścian, nie musimy sięgać po zło-
żone rozwiązanie projektowe. Przepiękne efekty można 
uzyskać przy pomocy popularnych pnączy, do czego 
gorąco zachęcam.

Ogrody wertykalne są piękne i dodają zielony element do 
betonowej dżungli, co pomaga poprawić estetykę miejsca 

i zachęca do aktywności na świeżym powietrzu

Gardens by the Bay w Singapurze

Ogród wertykalny w Tbilisi (Gruzja), fot. Blazenka - stock.adobe.com
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Ogród wertykalny PNC w Pittsburghu   (Stany 
Zjednoczone) – ten 24-piętrowy ogród wertykal-
ny ma ponad 14 000 roślin i  jest uważany za 
jeden z największych na świecie. Posiada wiele 
elementów, takich jak wodospady i strefy wodne, 
które nadają mu niepowtarzalny charakter.

Kraje, w których ogrody wertykalne są szczególnie popularne,  
to Francja, Włochy, Niemcy, Japonia, Korea Południowa,  

Singapur i Stany Zjednoczone

Ogród wertykalny Green Wall w Singapurze – 
ten piękny ogród wertykalny składa się z ponad 
120 gatunków roślin i jest jednym z największych 
w  Azji. Ogród ma żywą ścianę wodospadową 
i wiele innych elementów, które nadają mu uni-
kalny charakter.
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Rozmowa z Bogdanem Pietrzakiem, twórcą 
i współwłaścicielem Grupy Pietrzak, która w swoim 
portfolio ma marki popularne oraz te najdroższe 
i najbardziej ekskluzywne, jak Ferrari, Koenigsegg 
czy Bugatti

ROZMAWIA: Maciej Kołodziejczyk

ZDJĘCIA: Dominik Gajda

Klasyczna 
motoryzacja 
to doskonała 
inwestycja

PLACE: Jaki był pana pierwszy samochód?
Bogdan Pietrzak: Fiat 126p. Prawie jak Ferrari – silnik z tyłu i napęd 
na tylną oś (śmiech).

Dzisiaj częściej obcuje pan z luksusowymi markami takimi jak 
Farrari, Maserati, Bugatti czy Koenigsegg. Jak z perspektywy 
tych lat wspomina pan malucha?
Bardzo, bardzo miło. Ja wychowałem się tak naprawdę na warsz-
tacie blacharsko-lakierniczym mojego ojca i  tak sobie myślę, że 
w przypadku Fiata 126p do dziś mam opanowaną każdą śrubkę 
tego samochodu. Rozkładałem te auta, składałem i nawet zdarzało 
mi się robić pełne składaki. Karoserie malucha, które za komuny 

BOGDAN PIETRZAK
Rodzinna firma Bogdana Pietrzaka prowadzi 
sieć salonów samochodowych w wojewódz-
twie śląskim. Jej historia zaczęła się w Kato-
wicach, gdzie ojciec Bogdana Pietrzaka miał 
warsztat blacharsko-lakierniczy. Pietrzakowie 
byli najpierw dealerami Renault, a  obecnie 
mają w swoim portfolio takie marki jak Dacia, 
Peugeot, Opel, ale również Ferrari, Maserati, 
Alpine, Bugatti i Koenigsegg.
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W wieku 25 lat było mnie już stać na to, żeby pojechać  
z torbą pieniędzy na Zachód i przywieźć osiem aut. Mój ojciec 

je naprawiał i razem je sprzedawaliśmy

było bardzo trudno kupić, spawałem sam z poszczegól-
nych elementów. To były czasy, kiedy nowe auto było dla 
wielu marzeniem nie do zrealizowania, więc handlowa-
łem tymi maluchami – jako małolat jeździłem na giełdę 
i  sprzedawałem, kupowałem, remontowałem i  sprzeda-
wałem. I taki był mój początek przygody z motoryzacją.

No to pochwalę się swoją przygodą – kiedy w moim 
pierwszym maluchu zatarł się silnik, kupiłem od zna-
jomego malucha po wypadku. Tylko po to, by wyjąć 
silnik. A  karoserię po wypadku wziął sąsiad i  tak 
nad nią pracował, że jeździł tym maluszkiem jesz-
cze kilka lat…
To były niesamowite czasy, robiło się z  samochodami 
rzeczy niemożliwe. Wtedy był tak duży deficyt aut i części 
do nich, że każdy wyciągał z nich co mógł i wykorzysty-
wał dalej. A jeśli chodzi o użyteczność tego samochodu 
– ja do dziś nie wiem, jak to było możliwe, ale przy moim 
wzroście brałem jeszcze trzech kolegów do malucha, 
cztery pary nart, buty narciarskie. Wszyscy się mieścili-
śmy i jechaliśmy do Szczyrku. Niewyobrażalne!

OK, na początku lat 80. jeździł pan maluchem. 
O jakim samochodzie wtedy pan marzył?
Moja żona do dziś śmieje się z  tego okresu w życiu, 
bo w pewnym momencie postanowiłem przerzucić się 
na większe auta. I kupiłem powypadkową Ładę 2007. 
Prostokątne reflektory, srebrna atrapa z  przodu, taki 
trochę radziecki Rolls-Royce. Kiedy wyremontowałem 
Ładę, stwierdziłem, że to jest spełnienie moich marzeń 
i  niczego więcej w  życiu nie potrzebuję. I  to kolejna 
komedia, bo kiedy dziś przyjrzymy się temu mode-
lowi dojdziemy do wniosku, że urodą on nie grzeszy 
(śmiech). Tak potem się to toczyło – kupiłem pierwszy 
zachodni samochód, oczywiście też po wypadku. Kiedy 
go naprawiałem i pokazywałem znajomym z Niemiec 
jakich części potrzebuję, oni łapali się za głowę, bo 
u nich taki samochód trafiłby na złom. W Polsce wciąż 
jednak była komuna – blacharze w tych czasach byli 
naprawdę artystami. Dziś blacharz po prostu wymienia 
uszkodzony element. W tamtych czasach musiał radzić 
sobie z ekstremalnymi wyzwaniami, bo części na rynku 
zwyczajnie nie było. 

A początek prawdziwego samochodowego biznesu?
W wieku 25 lat było mnie już stać na to, żeby pojechać 
z torbą pieniędzy na Zachód i przywieźć osiem aut. Mój 
ojciec je naprawiał i  razem je sprzedawaliśmy. Przesta-

łem potem pracować w jego warsztacie i zajmowałem się 
tylko sprowadzaniem samochodów – dobrze płaciłem za 
naprawy mojemu ojcu i sam miałem zysk. I tak od zera 
budowaliśmy firmę rodzinną, która dziś nazywa się Grupa 
Pietrzak i sprzedaje m.in. markę Ferrari.

W 1994 roku otworzył pan pierwszy  
salon Renault…
Tak, to był czas, kiedy bardzo dynamicznie rozwijały się 
sieci dealerskie i  postanowiliśmy spróbować swoich sił 
na tym rynku. Pierwszy obiekt został dobudowany do 
warsztatu mojego ojca. Dzięki temu mieliśmy coś, co było 
w Polsce bardzo rzadko spotykane, czyli salon sprzedaży 
i  pełny serwis – blacharnię, lakiernię i  mechanikę. Nie 
chwaląc się – w wieku 28 lat byłem najmłodszym konce-
sjonerem Renault w Polsce.

I teraz znów pytanie o perspektywę – w 1994 roku 
Polacy marzyli o tym, by jeździć nowym Renault. 
Dziś zakres marzeń jest większy i sięga Maserati 
czy Ferrari. Jak się zmienił śląski rynek samocho-
dowy w tym czasie?
I  tu powiem panu ciekawostkę – Warszawa i Śląsk są 
na podobnym pułapie jeśli chodzi o sprzedaż samocho-
dów. Także tych luksusowych, naprawdę nie ma wielkich 
różnic. I  co najważniejsze – zainteresowanie markami 
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Grupa Pietrzak jest wyłącznym dystrybutorem kultowej francuskiej marki Alpine w Polsce i krajach Europy Środkowo-Wschodniej

Salon Ferrari w katowickim Załężu. Czy 30 lat temu ktoś kojarzący tę dzielnicę z bazarem i familokami
mógłby przypuszczać, że rzeczywistość tak się tu zmieni?
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premium rośnie w ostatnich latach, choć na swoje Ferra-
ri, Bugatti czy Koenigsegga trzeba poczekać minimum 
dwa lata. Powiem więcej – nie mamy potrzeby sprzeda-
wania samochodów z  tego segmentu klientom spoza 
Polski. Tu zapotrzebowanie jest tak duże, że byłoby to 
bez sensu.

Czyli kupuję Ferrari i natychmiast mogę na nim 
zarobić sprzedając je?
Dokładnie tak, bo chętnych na tę markę nie brakuje.

A po dwóch, trzech latach straci na wartości?
To zależy od modelu. W tym czasie może trochę stracić na 
wartości, ale zasada jest prosta – po 10-15 latach cena 
przestaje spadać i  samochód staje się poszukiwanym 
klasykiem. Podam panu przykład – syn poprosił kiedyś, 
żebyśmy kupili do firmy model Testarossa, to są dziś samo-
chody około 20-30-letnie. Pojeździliśmy nim trochę i pocie-
szyliśmy. Kiedy sprzedawaliśmy, stopa zwrotu przekroczyła 
sto procent. Tak wygląda ten rynek.

Czyli klasyczne samochody są dobrą inwestycją 
kapitału?
Oczywiście. Nie dość, że nie tracą na wartości, to jesz-
cze sprawiają niesłychaną frajdę właścicielowi, który 
kocha motoryzację. Kolejny przykład – znajomy trzy lata 
temu kupił sobie w  Szwajcarii używane Ferrari. Prze-

chowuje je u nas w garażu i teraz my chcemy je kupić 
za dużo większą sumę. Ale on nie chce sprzedać, bo 
jeździ nim sobie w weekendy, czerpiąc z tego przyjem-
ność, a i wartość jego samochodu wciąż rośnie. Dlate-
go powtarzam, że klasyczna motoryzacja to naprawdę 
dobry interes i wielka radość.

A jest jakiś klasyczny samochód, o którym pan marzy?
Są kolekcjonerskie modele Ferrari, które raz na kilka 
lat trafiają do Polski w  liczbie 5-10 sztuk. Jako przed-
stawiciele marki nie możemy ich kupić, bo ich wartość 
w  ciągu miesiąca od dostarczenia może wzrosnąć 
nawet dwukrotnie. Znam taki przypadek. One trafiają 
do kolekcjonerów, a ja mogę się tylko przyglądać kiedy 
wyjeżdżają z  naszego salonu. Kupno ich na wolnym 
rynku jest praktycznie niemożliwe – z takimi perełkami 
nikt z pasjonatów po prostu nie chce się rozstać.

I na koniec – Grupa Pietrzak wypływa teraz na 
jeszcze szersze wody. Zostaliście partnerem firmy 
Galeon Yachts…
Tak, to nasz nowy pomysł na biznes. Galeon Yachts 
jest polską firmą, która sprzedaje najwięcej jachtów 
na Florydzie, co świadczy o jakości ich jachtów i łodzi 
motorowych. To będzie doskonałe uzupełnienie naszej 
działalności, bo trafiamy do tej samej grupy klientów. 
I kolejna szansa na rozwój firmy.

Klasyczne samochody nie dość że nie tracą na wartości, 
to jeszcze sprawiają niesłychaną frajdę właścicielowi, który 
kocha motoryzację
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Maserati to druga włoska marka, która po Ferrari znalazła się w ofercie Grupy Pietrzak
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IMPREZOWE 
KATOWICE
Katowice. Kiedyś miasto węgla i stali, dziś słychać tu jazz, 
blues i dyskusje o nowych technologiach

TEKST: Aleksandra Giczewska
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 LUTY
Intel Extreme Masters
To impreza, która jeszcze dekadę temu z niszowej urosła 
do rangi jednego z  najważniejszych wydarzeń organi-
zowanych cyklicznie w  Katowicach. Co roku, w  lutym, 
Spodek staje się wielką świątynią e-sportu, a setki kibi-
ców przyjeżdżają do miasta trzymać kciuki za zmagania 
swoich ulubionych drużyn. Intel Extreme Masters (IEM) 
to seria międzynarodowych turniejów e-sportowych odby-
wających się w miastach na całym świecie. Pierwszy raz 
wydarzenie odbyło się w 2006 roku na targach CeBIT w
Hanowerze, a od 2013 roku światowe finały turnieju odby-
wają się w stolicy Górnego Śląska i  są niepowtarzalną 
wizytówką miasta o  zasięgu globalnym, przyciągającą 

tłumy fanów – w edycji wydarzenia 2019 wzięło udział 
około 170 000 osób! W czasie tegorocznej edycji pula 
nagród sięgnęła 1,5 mln zł. Intel Extreme Masters to także 
szereg imprez towarzyszących, takich jak: targi IEM:EXPO 
czy Global Esports Forum. – Te 11 edycji to rekord 
w świecie organizacji tego typu imprez na takim pozio-
mie. Bardzo się cieszymy, że Intel i ESL podjęli decyzję, 
by Intel Extreme Masters został w Katowicach. Organi-
zatorzy oraz miasto chcą to wydarzenie kontynuować, 
a przede wszystkim rozwijać – powiedział po tegorocznej 
edycji imprezy portalowi wkatowicach.eu prezydent Kato-
wic Marcin Krupa.

Czy Katowice są Miastem Wielkich Wydarzeń? 
Co do tego nie ma już żadnych wątpliwości. 
Co roku możemy zaplanować sobie kalendarz 

w oparciu o cykliczne imprezy, które tworzą 
kulturalno-społeczny kręgosłup stolicy 
Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii.

 KWIECIEŃ 

Europejski Kongres Gospodarczy
Ponad 11000 uczestników, 1200 prelegentów, 170 
sesji. Godziny spędzone na dyskusjach, prelekcjach, roz-
mowach. To tylko wybrane liczby pokazujące, jak wiel-
kim i  jak ważnym dla rozwoju gospodarczego Śląska, 
Polski i  Europy jest Europejski Kongres Gospodarczy, 
odbywający się co roku wiosną na terenie Międzynaro-
dowego Centrum Kongresowego. To tutaj w ciągu trzech 
dni odbywają się tysiące rozmów, spotkań, dyskusji – 
z udziałem ekspertów, polityków i przedstawicieli świata 
biznesu. To tutaj rozmawia się o  najnowszych techno-
logiach, trendach wymuszających zmiany w  gospo-
darce czy kształtujących jej perspektywy w  zmiennym 
otoczeniu geopolitycznym i  makroekonomicznym. To 
tutaj mówi się o wpływie konfliktów zbrojnych na rozwój 
Polski, o zmianach na rynkach unijnych i tutaj analizuje 
się wpływ nowych przepisów wspólnotowych na konku-
rencyjność naszych przedsiębiorstw. I to wreszcie tutaj 
omawia się najważniejsze, kluczowe zagadnienia dla 
naszego regionu, dla Śląska. To dyskusje o  zielonym 

ładzie, transformacji energetycznej i wymogach dotyczą-
cych jakości powietrza. Ale to nie wszystko. To w czasie 
Kongresu rodzą się biznesowe pakty, zawiązują rela-
cje i współprace, które niosą za sobą niejednokrotnie 
sukces na skalę światową.

 MAJ 
Śląski Festiwal Jazzowy (Silesian Jazz Festival)
Przez wielu melomanów uważany za jedno z najważniej-
szych wydarzeń na muzycznej mapie Polski. Pierwsze 
edycje imprezy przypadają na rok 2006, ale począwszy 
od szóstej edycji festiwalu, która miała miejsce w  roku 
2011, festiwal jest współorganizowany przez Centrum 
Kultury Katowice i Akademię Muzyczną im. K. Szymanow-
skiego w Katowicach. To wówczas impreza zapoczątko-
wana została jako odejście od standardowych dni otwar-
tych Akademii Muzycznej im. Karola Szymanowskiego w
Katowicach. Zamiast dni otwartych uczelni w klasycznym 
wydaniu opartych na zwiedzaniu sal, pracowni, rozmo-
wach z  wykładowcami zaproponowano nową formułę, 
zapraszając przyszłych artystów na wydarzenia najlepiej 
promujące śląską uczelnię wyższą. Festiwal stał się nie-
powtarzalną okazją do spotkania z  wirtuozami muzyki, 
czerpiącymi inspiracje z tradycji i folkloru. W trakcie ŚFJ 
w salach koncertowych Centrum Kultury Katowice i Aka-
demii Muzycznej odbywają się koncerty z udziałem naj-
większych gwiazd jazzu. ŚFJ zatem staje się festiwalem, 
któremu towarzyszą warsztaty jazzowe dla wszystkich 
chętnych prowadzone w AM.

Fot. Materiały prasowe

Fot. Materiały prasowe

Fot. Materiały prasowe
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 CZERWIEC/LIPIEC
Tauron Nowa Muzyka
Wspaniałą historię tego festiwalu zaczęto tworzyć w 2006 
roku, kiedy to grupa przyjaciół związanych z klubem Hip-
noza zdecydowała się zorganizować własny festiwal. 
Pierwsza, można już śmiało rzec historyczna edycja 
festiwalu odbyła się na terenie nieczynnego szybu kopal-
ni Wilson. Organizatorzy jako pierwsi na Śląsku zaryzy-
kowali i postanowili wykorzystać do prezentacji nowych 
rytmów, dźwięków, a często także gatunków muzycznych 

Katowice Kultura Natura – NOSPR
Szkockie groty Mendelssohna, sielska wieś Beethove-
na, krajobraz dawnego Wielkiego Księstwa Litewskie-
go Karłowicza to tylko skrawek malowniczej scenerii, 
którą swoją muzyką tworzą artyści goszczący co roku 
na katowickim Festiwalu „Katowice. Kultura. Natura”. 
To wydarzenie odbywające się w  gościnnych progach 
NOSPR-u  jest wspólnym przedsięwzięciem Stowarzy-
szenia Katowice Kultura Natura, Narodowej Orkiestry 
Symfonicznej Polskiego Radia w Katowicach oraz władz 
Katowic, w ramach którego cyklicznie raz w roku odbywa 
się wydarzenie łączące różne style muzyczne. To festi-
wal, w czasie którego usłyszymy i muzykę poważną, i naj-
piękniejsze koncerty fortepianowe, muzykę barokową, 
a także spróbujemy swoich sił w kreśleniu obrazów nie za 
pomocą muzyki, a na płótnie, bo festiwalowi towarzyszą 
także plenery malarskie, wystawy. Festiwal otwarty jest na 
wszystkie epoki historyczne i gatunki, a wśród zaprasza-
nych gości są znamienici, światowej klasy artyści, soliści.

tereny postindustrialne, poprzemysłowe, co odbiorcy 
szybko zaakceptowali, stając się najbardziej lojalnymi 
klientami festiwalu. Dwie następne edycje przeniesiono 
do Cieszyna, po czym impreza na dobre zadomowiła się 
już w Katowicach. Najpierw koncerty dla nawet najbar-
dziej wybrednych koneserów muzyki organizowano na 
terenie nieczynnej kopalni Katowice, a  w  latach 2012- 
-2013 na terenie Doliny Trzech Stawów. Od blisko dekady, 
a  dokładnie od 2014 roku „domem” festiwalu Tauron 
Nowa Muzyka jest katowicka Strefa Kultury, czyli zrewi-
talizowane tereny KWK Katowice w dzielnicy Bogucice.
Organizatorzy przedsięwzięcia od początku stawiali nie 
tylko na postindustrialne lokalizacje. Niesamowitej magii 
temu wydarzeniu dodawał fakt, iż publiczność oklaskiwać 
mogła artystów wybijających się ponad przeciętność, ale 
pachnących jeszcze nowością, grających często nieco 
futurystyczne, niestandardowe dźwięki, których próżno 
było szukać na antenach ogólnopolskich stacji radio-
wych. I  to właśnie te rytmy z  pogranicza jazzu, folku, 
a także muzyki elektronicznej sprawiły, iż festiwal zyskał 
sobie wierne grono odbiorców, które z  roku na rok się 
rozrasta. Tauron Nowa Muzyka, organizowane zawsze na 
początku lata wydarzenie, to uczta dla duszy i festiwal dla
zmysłów. Tylko tutaj można słuchać niesztampowych 
jazzowych rytmów, leżąc na karimacie w budynku daw-
nego, kopalnianego szybu, albo wsłuchiwać się w  arie  
w zimnych wnętrzach jednego z katowickich kościołów.

 SIERPIEŃ
OFF Festival
O ile na inne festiwale jeździ się, by posłuchać swoich ulu-
bieńców, tak OFF jest festiwalem, na których tych swoich 
ulubieńców dopiero szukamy. Organizowane od 2006 
roku przez Artura Rojka, byłego wokalistę grupy Myslo-
vitz, wydarzenie bynajmniej nie jest skierowane do osób, 
które przy układaniu prywatnej playlisty kierują się lista-
mi przebojów w  komercyjnych rozgłośniach radiowych. 
Tych, którzy lubią odkrywać artystów dryfujących poza 
głównym nurtem, i tak pojawia się co roku w Katowicach 
kilkanaście tysięcy. Bo powiedzieć o OFF Festivalu, że to 
tylko przegląd tego, co interesujące w muzyce alternatyw-
nej na świecie, czy okazja do poznania rodzimej sceny 
niezależnej, to nie powiedzieć nic. To impreza, w czasie 
której publiczność dopiero odkrywa swoje muzyczne 
gusta, kreuje je i wykształca. A Artur Rojek w wyszukiwa-
niu perełek, które są na krajowej, europejskiej, ba – nawet 
międzynarodowej scenie muzycznej powiewem świeżo-
ści, nie ma sobie równych.

Pierwsza edycja festiwalu odbyła się w sierpniu 2006 na 
terenie kąpieliska Słupna w Mysłowicach. Ta imprez prze-

łamuje stereotyp Śląska jako regionu, w którym kultura 
umarła – pisały wówczas media. I mieli rację, bo takiej 
mieszanki stylów, gatunków i takiej eksplozji pozytywnej 
energii od dawna w regionie nie było. Nic dziwnego więc, 
że od roku 2010 festiwal odbywa się w Katowicach. Oto-
czenie zieleni w Dolinie Trzech Stawów, gdzie na dobre 
zagościł festiwal, nadaje mu niezwykłego charakteru. Gra 
i Maria Peszek, i Zbigniew Wodecki, a  także The Sma-
shing Pumpkins czy Lenny Valentino. A w roku 2022 na 
scenie szaleje Iggy Pop. Legendarny wokalista świętował 
przed imprezą siedemdziesiąte piąte urodziny i choć sam 
ze sceny żartował, że niedługo umrze, witalności pozaz-
drościć mógł mu niejeden nastolatek.

– Obok siebie gramy folk, noise, punk, indie pop, jazz, 
metal, rap – do dziś OFF jest najbardziej eklektycznym 
polskim festiwalem – mówił w  2009 roku sam Rojek. 
I nie ma się co dziwić, że w 2011 roku impreza zdobywa 
European Festival Award, a  sześć lat później ląduje na 
liście 10 najlepszych festiwali muzycznych w Europie mie-
sięcznika „Guardian”.

Fot. Materiały prasowe

Fot. Materiały prasowe

Fot. Materiały prasowe
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  WRZESIEŃ/PAŹDZIERNIK

Rawa Blues Festival
„Czasami mocno ryzykuję. Staram się wykorzystywać 
na Rawie Blues to, co ten festiwal niesie ze sobą naj-
lepszego, a więc dobrze skonstruowany program, dobry 
dźwięk i światło, żywo reagującą publiczność. Na Rawę 
przychodzą głównie ludzie młodzi, a  to daje pewność, 
że festiwal przetrwa. Trzeba tylko publiczność ciągle 
czymś zaskakiwać” – tak przed ubiegłoroczną edycją 
festiwalu mówił Irek Dudek, człowiek, który w odmiennej 
rzeczywistości społecznej, gospodarczej i  politycznej 
na początku lat 80. stworzył wydarzenie muzyczne, bez 
którego trudno sobie wyobrazić jesienny kalendarz miej-
skich wydarzeń w Katowicach. 

Historia festiwalu rozpoczęła się w  1981 roku, czyli 
w czasie, gdy żyjących za żelazną kurtyną Polaków roz-
grzewała solidarnościowa gorączka. Zorganizowanie 
imprezy, która bynajmniej nie promowała muzyki ludowej, 
pieśni radzieckich, a dla borykających się z życiowymi trud-
nościami Polaków była niczym powiew wolnościowej kultu-
ry Zachodu, w tamtej rzeczywistości politycznej było zada-
niem wręcz karkołomnym. Ale on podołał. Przez pierwsze 
10 lat festiwal organizowany był jako całodniowe sesje blu-
esowe w różnych miejscach. Z czasem ewoluował, stając 
się na początku lat 90. międzynarodowym festiwalem blu-
esowym. Od tego czasu organizatorzy zaczęli zapraszać 
największych artystów światowego bluesa.

Rawa Blues Festival jest jedynym festiwalem, na którym 
występowali wszyscy legendarni artyści polskiego 
bluesa, a  wielu z  nich rozpoczynało tutaj swoją karie-
rę. Do najznakomitszych polskich wykonawców należą 
Tadeusz Nalepa, Dżem, Easy Rider, Jan Kyks Skrzek, 
Irek Dudek, Martyna Jakubowicz, Silesian Blues Band 
i Nocna Zmiana Bluesa.

Zmiany społeczne, polityczne i  gospodarcze, jakie 
zaszły w  Polsce na początku lat 90., stworzyły nowe 
możliwości także dla organizatorów życia kulturalnego. 
Rawa Blues stała się wydarzeniem międzynarodowym. 
I udało się to w kraju, w którym gatunek zwany bluesem 
najlepiej rozwijał się dwie dekady wcześniej, a nagle stał 
się najchętniej odwiedzanym miejscem dla muzyków 
z  przeróżnych zakątków świata, przy czym szczegól-
ne uznanie zdobył wśród amerykańskich artystów blu-
esowych. Ci każdorazowo zachwyceni, mogąc poczuć 
wspaniałą atmosferę, którą zawdzięczamy tysiącom 
fanów bluesa zgromadzonych w katowickim Spodku. I ta 
magia, mimo iż samo wydarzenie ewaluowało, kolejne 
pokolenie dzieci PRL-u przeszło już na emeryturę, trwa. 
Trwa przede wszystkim dlatego, że Irek Dudek nie jest 
człowiekiem, który zamknął się w murach pod nazwą 
„blues”, a  ciągle zaskakuje także młodych odbiorców, 
serwując im nowości, jakimi w  latach 80. były tworzo-
ne przez niego samego hity. Festiwal organizowany jest 
każdego roku na przełomie września i października.

 LISTOPAD
Targi książki w Katowicach
To impreza sprawiająca, że Spodek dosłownie pęka 
w  szwach. Tu najlepsi polscy autorzy promują swoje 
książki, Katarzyna Bonda zdradza fabułę nowego dzieła, 
a  Remigiusz Mróz prezentuje kolejny tom przygód nie-
zrównanej prawniczki Joanny Chyłki. Targi Książki w Kato-
wicach są wydarzeniem kulturalnym skierowanym do 
miłośników literatury w każdym wieku i profesjonalistów 
z  branży. I  co roku przyciągają tłumy. Organizatorem 
Targów Książki w Katowicach jest Fundacja Historia i Kul-
tura, a miastem współgospodarzem są Katowice, z kolei 
partnerem merytorycznym – Biblioteka Śląska. 

Festiwal Ars Cameralis
Dla jednych to źródło natchnienia, dla innych sposób 
na walkę z jesienną melancholią. Przez miesiąc, zawsze 
w listopadzie, śląskie miasta stają się miejscem prezenta-
cji najciekawszych i najgorętszych zjawisk we współcze-
snej kulturze. Ars Cameralis to cykl wydarzeń, które kuszą 
swoją różnorodnością, pozwalają kreować gusta i to nie 
tylko w zakresie muzyki czy teatru, ale także sztuki nowo-

czesnej, literatury. To z jednej strony wystawa prac Pabla 
Picassa, a z drugiej projekt poświęcony zagadnieniu świa-
tła w kulturze i sztuce współczesnej. Na przestrzeni około 
30 lat istnienia Festiwal Ars Cameralis stał się kulturalną 
wizytówką regionu. Dzięki swojej formule łączącej wyda-
rzenia z  wielu dziedzin sztuki, nośnej formie przekazu 
i różnorodności gatunkowej zyskał rzeszę zwolenników.

Fot. Piotr Bukartyk

Fot. Dominik Gajda

Fot. Radosław Kaźmierczak
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Festiwal Sztuki Reżyserskiej – listopad
Już od ćwierć wieku Ogólnopolski Festiwal Sztuki Reży-
serskiej „Interpretacje” promuje i  docenia dokonania 
młodych twórców teatralnych. To wydarzenie kreuje 
nowe trendy w polskim teatrze i wyróżnia tych reżyse-
rów, którzy swoją wizję rzeczywistości i swoją wrażliwość 
chcą pokazać szerokiej publiczności. Jego patronem 
jest wybitny reżyser teatralny Konrad Swinarski. Najważ-
niejszą nagrodą wręczaną podczas festiwalu reżyserowi 
najlepszego według jury spektaklu jest Laur Konrada – 
wyróżnienie nazwane tak na cześć patrona.

Na przestrzeni ponad dwóch dekad to wydarzenie doj-
rzało, okrzepło i stało się pewnym punktem kalendarza 
miejskich wydarzeń. „Pierwszym Interpretacjom towa-
rzyszyły duże nadzieje i równie duży niepokój. Docenia-
no inicjatywę, było zainteresowanie widzów i dobre przy-
gotowanie organizacyjne. (...) Nie było tylko pewności, 
czy Interpretacje rzeczywiście zajmą znaczące miejsce 
w polskim życiu teatralnym, czy może staną się kolej-
nym przeglądem spektakli. Pomysł Jacka Sieradzkiego, 
autora zwycięskiego scenariusza na koncepcję imprezy, 
okazał się strzałem w dziesiątkę. Doświadczony krytyk 
dostrzegł bowiem lukę na rynku festiwalowym – brak 

przeglądu nagradzającego sztukę reżyserii” – pisała 
w swojej recenzji Henryka Wach-Malicka, znana krytycz-
ka teatralna. Jak podkreślano i 25 lat temu, i dziś także, 
na kilku znaczących festiwalach w kraju reżyserzy bywali 
honorowani, nagradzano świeże spojrzenie, oddawa-
no im sceny do promocji własnej wizji, ale na żadnym 
innym festiwalu nie mieli oni własnej platformy konfronta-
cji i dyskusji. Stąd wzięło się w oficjalnej nazwie Interpre-
tacji jasne dookreślenie: Festiwal Sztuki Reżyserskiej.

Pierwsze edycje festiwalu to był czas, kiedy na deskach 
teatralnych następowała zmiana pokoleniowa. To wów-
czas przedstawiciele młodego pokolenia artystów, 
wychowanych i wykształconych już w nowej rzeczywi-
stości społecznej, gospodarczej i  politycznej, chciało 
jak najszybciej zaprezentować światu swoją twórczość. 
Nikt nie myślał już o tworzeniu do szuflady, o odkłada-
niu debiutu na później, oddając pole bardziej doświad-
czonym reżyserom. Liczyło się tu i teraz. I właśnie dla 
tych twórców, którzy swojej pracy nie chcieli poka-
zywać za rok, za dekadę czy w  małych teatrzykach 
w domach kultury, powstał katowicki festiwal. Interpre-
tacje miały im start ułatwić i zwyczajnie otworzyć furtkę 
do konkretnych realizacji.

Fot. Materiały prasowe

PLACE MAGAZYN OSIEDLA BAŻANTOWO     Lato 2023

PLACE
ARCHITEKTURY

PLACE
TO SEE
PLACE

MOTORYZACJI
PLACE

KULTURY

bartlomiejwnuk
Notatka
wywal listopad



PLACE MAGAZYN OSIEDLA BAŻANTOWO     Lato 2023 51

PLACE
TO LIVE

Wystarczy pół godziny i już można zameldo-Wystarczy pół godziny i już można zameldo-
wać się w hali odlotów na lotnisku w Pyrzo-wać się w hali odlotów na lotnisku w Pyrzo-
wicach, a  potem wznosić się w  powietrze wicach, a  potem wznosić się w  powietrze 
w  drodze na kawę w  Neapolu, Rzymie czy w  drodze na kawę w  Neapolu, Rzymie czy 
Atenach. Jeśli ktoś ma ochotę na spacer Atenach. Jeśli ktoś ma ochotę na spacer 
brzegiem Wisły i  podziwianie krakowskiej brzegiem Wisły i  podziwianie krakowskiej 
Starówki albo udział w  Festiwalu Colours Starówki albo udział w  Festiwalu Colours 
of Ostrava, też polskimi kolejami dostanie of Ostrava, też polskimi kolejami dostanie 
się do obu tych miejsc prosto z  dworca się do obu tych miejsc prosto z  dworca 
PKP w centrum Katowic. A  jeśli ktoś marzy PKP w centrum Katowic. A  jeśli ktoś marzy 

Kto nas odwiedza, czyli turyści na Śląsku*Kto nas odwiedza, czyli turyści na Śląsku*

Metropolia jest 
jak Nowy Jork 
Są centra rozrywki, teatry, opery i najpiękniejsze stadiony...  
Do większości tych miejsc dotrzesz w mniej niż godzinę 
z Katowic, serca Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii

TEKST: Maciej Kołodziejczyk

*Dane Urzędu Statystycznego w Katowicach z 2021 roku*Dane Urzędu Statystycznego w Katowicach z 2021 roku

NARODOWOŚĆ LICZBA OSÓB

NIEMCY 42 900

UKRAINA 20 000

CZECHY 13 400

WŁOCHY 9 900

FRANCJA 6100

WIELKA
 BRYTANIA

5 600

HOLANDIA 5 100

SŁOWACJA 4 700

LITWA 4 400

STANY  
ZJEDNOCZONE

3 800

o  wielkim świecie muzyki klasycznej na już, to na o  wielkim świecie muzyki klasycznej na już, to na 
wyciągnięcie ręki jest NOSPR,  Filharmoniai i  Opera wyciągnięcie ręki jest NOSPR,  Filharmoniai i  Opera 
Śląska. Na Stadionie Śląskim latem w czasie imprez Śląska. Na Stadionie Śląskim latem w czasie imprez 
„Diamentowej Ligi” rywalizują najlepsi lekkoatleci na „Diamentowej Ligi” rywalizują najlepsi lekkoatleci na 
świecie, a  w  naszym wyremontowanym planetarium świecie, a  w  naszym wyremontowanym planetarium 
w Parku Śląsku możemy nawet polecieć w kosmos na w Parku Śląsku możemy nawet polecieć w kosmos na 
pokładzie wahadłowca. pokładzie wahadłowca. 

Warto też wspomnieć Zagłębiowski Park Sportowy – Warto też wspomnieć Zagłębiowski Park Sportowy – 
nowoczesny multipark sportowy w  samym centrum nowoczesny multipark sportowy w  samym centrum 
Zagłębia. Stadion, z którego korzystają piłkarze Zagłębia, Zagłębia. Stadion, z którego korzystają piłkarze Zagłębia, 
obiekt zimowy dedykowany hokeistom i hala sportowa, obiekt zimowy dedykowany hokeistom i hala sportowa, 
z której korzystają m.in. koszykarze i siatkarze. Wygląda z której korzystają m.in. koszykarze i siatkarze. Wygląda 
na to, że atrakcji w Metropolii niczym w Nowym Jorku. na to, że atrakcji w Metropolii niczym w Nowym Jorku. 
Nigdy za mało.Nigdy za mało.
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Katowice wciąż 
będą się zmieniać

Katowice kojarzące się głównie z przemysłowo-górniczym krajobrazem, z wieżami szybowymi kopalń 
i dymiącymi kominami fabryk to już melodia przeszłości. W ciągu ostatnich lat stolica Górnego Śląska 
urosła do rangi metropolii. 
Spójrzcie na to miasto oczami uznanego fotoreportera Andrzeja Grygiela, człowieka, który każdą 
zmianę dokumentował obiektywem swojego aparatu

ROZMAWIA: Maciej Kołodziejczyk
ZDJĘCIA: Andrzej Grygiel

Andrzej Grygiel
Wybitny śląski fotoreporter. Przez 
17 lat pracował dla Polskiej Agencji 
Prasowej, wcześniej przez 16 lat był 
związany z katowicką popołudniówką 
„Wieczór” i „Dziennikiem Zachodnim”.
Jego zdjęcia były wielokrotnie nagra-
dzane, np. w Grand Press Photo 2017 
zajął drugie miejsce w kategorii Wyda-
rzenia, a w World Press Photo 2014 
otrzymał drugą nagrodę w kategorii 
Sport Actions.

PLACE: Dworzec i słynne „kielichy”. Faktycznie 
były tak urzekające, że warto było toczyć o nie 
medialną wojnę?
Andrzej Grygiel: Dworzec i  jego okolice to było okrop-
ne, brudne, śmierdzące miejsce. Bezdomni byli wszę-
dzie – w  poczekalni, w  dworcowym barze, bywało, że 
do pijących kawę czy herbatę podróżnych dosiadali się, 
domagając się pieniędzy. Nie zamierzam uczestniczyć 
w dyskusjach, czy powinno się dworzec zostawić, a jedy-
nie odnowić i umyć czy rozwalić i postawić coś nowego… 
Ale mówiąc o dawnym dworcu ogólnie, to możemy spoj-
rzeć na niego pod dwoma aspektami. Po pierwszy popa-
trzmy na ten obiekt przez pryzmat lat zaniedbań oraz 
popatrzmy na jego architekturę. Owszem, była jednora-
zowa, nietypowa. Brutalizm miał swoich zwolenników. 
Zburzenia dworca trochę żałuję, bo myślę, że był to cieka-
wy, charakterystyczny obiekt. Słynne betonowe kielichy, 
gdyby tylko były czyste, to pewnie miałyby w sobie coś 
urzekającego, ale 30 lat temu byłem młodym człowie-
kiem, fotoreporterem i przesadnie nie interesowałem się 
detalami architektury. Porównuję też czasem ten nowy 
dworzec do starego biorąc pod uwagę ich funkcjonal-
ność i mam wrażenie, że 30 lat temu on był bardziej przy-
jazny podróżnym. Dziś poza kawiarniami nie ma miejsc 
do siedzenia, nie ma gdzie położyć plecaka i przysiąść 
na nim choćby na moment.

Dworzec PKP w 1992 roku

Dworzec PKP i Galeria Katowicka

fot. Materiały prasowe
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Doskonale pamiętam widok działającej kopalni, dymiące kominy, 
które było widać z rynku, bo przecież jest niedaleko. Nie moją 
rolą jest dyskutowanie o tym, jak długo powinno funkcjonować 

górnictwo, ale ta zmiana postrzegania naszej rzeczywistości 
wcześniej czy później musiała nastąpić

A teren kopalni stał się Strefą Kultury. I to pokazuje 
też zmiany mentalne u ludzi...
W  miejscu, gdzie dziś słuchamy muzyki, chodzimy na 
wystawy, jeszcze 20 lat temu wydobywano węgiel, były 
dymiące kominy. Strefa Kultury pokazuje, jaką zmianę 
przeszło całe miasto i nie mam tutaj na myśli tylko zmian 
w sferze architektury. Zmieniła się też mentalność ludzi, 
zmieniły się ich oczekiwania wobec otoczenia. Mieszkań-
cy chcą kultury, wielkich wydarzeń, miejsca do wypoczyn-
ku. I takim miejscem stała się dla nich „strefa”. Dla mnie 
to miejsce niezwykłe, bo ja doskonale pamiętam widok 
działającej kopalni, dymiące kominy, które było widać 
z  rynku, bo przecież jest niedaleko. Nie moją rolą jest 
dyskutowanie, o  tym jak długo powinno funkcjonować 

górnictwo, ale ta zmiana postrzegania naszej rzeczywi-
stości wcześniej czy później musiała nastąpić.

Stworzenie Strefy Kultury wymagało pomysłu, 
ogromu pracy i pieniędzy. I tego typu budowanie 
miasta w zasadzie nigdy się nie skończy. 
Mam zdjęcia budynku, w którym było kino Rialto. Ten 
gmach nie przeszedł jakiejś wielkiej rewolucji, nie został 
zburzony i  odbudowany, a  po prostu nieco odnowio-
ny. I dzięki temu cała okolica wygląda zupełnie inaczej. 
Z kopalnią nie można było zrobić tak samo, taki obiekt 
z centrum miasta, które chciało być metropolią, nowo-
czesnym miastem, po prostu musiał zniknąć. Ale takie 
zmiany w  mieście wielkości Katowic i  o  takich aspi-

Rondo w pierwszej połowie lat 90. XX wieku

racjach muszą zachodzić i  one będą się działy przez 
wiele kolejnych lat. Te przemiany w zasadzie nigdy się 
nie skończą. 

Rondo i tunel. Był taki czas, że katowiczanie wybie-
rali się na przejażdżki tunelem, bo był to wielki skok 
cywilizacyjny.
Dawniej to był jeden ogromny korek, szczególnie od strony 
Chorzowa. Powstanie tunelu nagle to wszystko odkorko-
wało i  zaczęło się jeździć naprawdę przyjemnie.Ale te 
czasy już też minęły – stale przybywa aut i wkrótce sce-
nariusz nam się powtórzy. Co nie zmienia faktu, że dwie 
dekady temu pomysł na puszczenie ruchu pod ziemią było 
w Polsce dość futurystycznym rozwiązaniem. A dziś? Dziś 
musimy szukać jeszcze innych, bardziej nowatorskich roz-
wiązań. I tutaj ja bym zadał pytanie: czy należy unowocze-

Od kiedy powstała sztuczna Rawa i palmy, to zaczęli tu 
zaglądać ludzie. Jedni, by posiedzieć pod palmą, inni by 
zobaczyć rzekę, jeszcze inni spotkać przyjaciół. Dziś to 

miejsce jest atrakcyjne, jest ładne i przyciąga

śniać układ drogowy, czy próbować wpłynąć na mental-
ność ludzi i inwestować w komunikację miejską, zwłaszcza 
w  Śródmieściu? Ale w  tym zakresie przed Katowicami, 
przed całą aglomeracją jeszcze daleka droga.  

A rynek? Kiedyś węzeł komunikacyjny, dziś miejsce, 
gdzie leży się pod palmą.
Nie jestem rodowitym katowiczaninem, ale chodziłem 
w Katowicach do przedszkola, później  do szkoły, studio-
wałem. Tutaj nie ma łatwej odpowiedzi. Z  jednej strony 
był hotel Silesia ze świetnymi lodami, świetną cukiernią, 
tam się czasem przyjeżdżało do fryzjera i Pewexu. Tylko 
tam pachniało dobrym tytoniem. Ale z drugiej strony cała 
okolica była brudna, szara i ponura. Kiedy ja byłem na 
studiach, przez rynek w Katowicach można było jeszcze 
normalnie jeździć. Wiem, że takie miejsce, centralny plac 

Rondo dziś. Tylko Spodek przypomina, że to to samo miejsce
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Dziś rynek jest miejscem spotkań i pełni funkcję miastotwórczą

pełni w każdym mieście rolę miastotwórczą. W Katowi-
cach rynek takim miejscem nie był. To był węzeł komuni-
kacyjny, a nie reprezentacyjny plac. W zasadzie nie było 
nawet potrzeby się w tym punkcie zatrzymywać Wsiadało 
się w tramwaj i jechało do swojego mieszkania.

Dzisiaj rynek ożył. A w zasadzie stał się tym, czym 
być powinien – centralnym punktem miasta, miej-
scem spotkań...  
Tak, dziś to miejsce jest atrakcyjne, ładne i przyciąga. 
Jedyne, czego żałuję, to to, że rzeka jest sztuczna. 

Jeszcze w latach 90. katowicki rynek był tak naprawdę centrum przesiadkowym

Ostatnio wpadło mi w ręce zdjęcie z okresu między-
wojnia, miejsca, gdzie dziś stoją „gwiazdy” i tam było 
pokazana rzeka, ale wyglądało to na zdjęciu pięknie. 
Rzeka odkryta, z plażą od strony kopalni…

Nieoczywiste miejsce dla Ciebie, które najbardziej 
się zmieniło, to…
Pokazałbym ulicę Chorzowską i  okolice Silesia City 
Center. Kiedyś to było wyjątkowo ponure miejsce. 
Z  jednej strony kopalnia, z  drugiej mur huty Baildon, 
szary i brzydki, ogromny. Chorzowska zmieniła się kolo-
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salnie. Tam kiedyś była wąska, jednopasmowa droga. 
Wzdłuż drogi, od strony Silesii do Chorzowa jeździły 
tramwaje, w podobnym śladzie jak dziś. Ale w  jednym 
miejscu te tramwaje jechały tyłem jakiejś willi. Dalej był 
cały rząd kamienic w rożnym stanie, za którymi też tram-
waje przejeżdżały. Z drugiej strony były jakieś dziwne, 
drewniane budy. W  tym miejscu – moim zdaniem – 
zmiany są bardzo widoczne. Kiedyś na swoim blogu zro-
biłem konkurs, w którym pokazałem na zdjęciu „starą” 
ulicę Chorzowską z pytaniem: co to za miejsce? Nikt nie 
zgadł. Zmiana jest tak radykalna, mimo że 30 lat to nie 
jest tak dużo.

Chorzowska zmieniła się kolosalnie. Tam kiedyś była wąska, 
jednopasmowa droga. Wzdłuż drogi, od strony Silesii do 

Chorzowa jeździły tramwaje, w podobnym śladzie jak dziś

Silesia City Center

Przed 30 laty ówczesna Chorzowska nie przypominała tej współczesnej
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Trzymamy kciuki 
za Katowice! 
2,6 miliona złotych na przygotowanie wniosku do 
Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego już 
jest. Przekazała je Metropolia. Termin jego złożenia: 
15 września 2023 roku. Katowice znów starają się 
o tytuł Europejskiej Stolicy Kultury

TEKST: Maciej Kołodziejczyk

Siedem lat temu się nie udało, ale teraz miasto jest 
w  innej sytuacji – nauczone doświadczeniami poprzed-
niej kampanii wie, jakich błędów nie popełniać. Co więcej 
– doskonale zdaje sobie sprawę, ile można zyskać i jak 
bardzo można zmienić tkankę miejską. Nawet kandydu-
jąc i… przegrywając wyścig.

Katowice przed i po ESK
– Dla kultury w Katowicach czas mierzy się na „przed 
ESK” i „po ESK”. To dzięki staraniom do Katowic zawitał 
OFF Festival i powrócił Tauron Nowa Muzyka. To wtedy 
w całym mieście powstała ogromna galeria street artu 
z muralami autorstwa najlepszych artystów stworzonymi 
podczas Street Art Festivalu – mówi Łukasz Kałębasiak 
z Miasta Ogrodów, Instytucji Kultury im. Krystyny Boche-
nek. I  dodaje: – Przede wszystkim jednak mieszkańcy 

Dni Miasta Katowice, fot. Radosław Kaźmierczak
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Łukasz Kałębasiak: –Tytuł 
Europejskiej Stolicy Kultury 
jest przyznawany od ponad 

30 lat przez UE jednemu lub 
kilku miastom z państw Unii 

Europejskiej. Miasta te stają się 
na 12 miesięcy animatorami 
życia kulturalnego całej Unii 

i prezentują swoją ofertę 
oraz dziedzictwo na arenie 

międzynarodowej. Otrzymanie 
tytułu i wsparcia finansowego 

jest okazją do promocji regionu

i  twórcy uwierzyli wtedy w  kulturalny potencjał miasta. 
Odzyskali wiarę w siebie. Na miasto zwróciła uwagę cała 
Polska – przez dłuższy czas można było mówić nawet 
o modzie na bywanie w Katowicach czy na katowicko-ślą-
ską symbolikę. Starania były też mocnym argumentem za 
tworzeniem Strefy Kultury z nową salą NOSPR i Muzeum 
Śląskiego. Dodajmy, że mówimy o konkursie, w którym 
zwyciężył Wrocław, a Katowice trafiły tylko do drugiego 
etapu! Łukasz Kałębasiak: – Dojście do drugiego etapu 
nie wiązało się jeszcze z działaniami fundraisingowymi. 
Można tu raczej mówić o zyskach pośrednich, bo tysiące 
gości z całej Polski, którzy przyjeżdżają do nas co roku 
choćby na OFF Festival, to przecież duży zastrzyk gotów-
ki do lokalnej gospodarki.

Zainwestować w mieszkańców i ich potrzeby
W  konkursie o  tytuł Europejskiej Stolicy Kultury większy 
nacisk kładzie się już od dłuższego czasu na działania spo-
łeczne poprzez kulturę niż na inwestycje infrastrukturalne. 
I  Katowice zamierzają tak ukierunkować swoje działania 
w obecnej kandydaturze. – Zaproponujemy kandydaturę 
skierowaną w pierwszej kolejności do ludzi. Oprzemy się 
na wynikach badań potrzeb kulturalnych mieszkańców 
Metropolii, które biorąc pod uwagę skalę i szeroki zakres, 

nigdy jeszcze nie były w  Polsce realizowane. Mamy już 
w Katowicach i Metropolii wspaniałe miejsca. Teraz czas 
jeszcze bardziej zainwestować w mieszkańców i wsłuchać 
się w ich potrzeby – przekonuje Kałębasiak.

Dynamiczny rozwój
Nie ma wątpliwości, że Katowice z czasów ogłaszania 
pierwszej kandydatury do Europejskiej Stolicy Kultury 
i  te z  2023 roku trudno ze sobą porównać. – To był 
czas tak intensywnego rozwoju, który przypomina ten 
na przełomie XIX i XX wieku czy w latach 30. XX wieku. 
Każdy, kto przyjeżdża do Katowic po dłuższej przerwie, 
a zdarza nam się gościć takie osoby, ma to samo wra-
żenie: ale tu się zmieniło! – śmieje się Kałębasiak.

Druga kandydatura ma być kolejnym impulsem do inten-
sywnego rozwoju miasta. Nie tylko miasta, ale i  całej 
Górnośląsko-Zagłębiowskiej Metropolii, w  imieniu której 
Katowice startują w konkursie. Okazją do ponownego przy-
ciągnięcia uwagi całej Europy na Śląsk i Zagłębie, promo-
wania regionalnych twórców i kultury regionu. – Tytuł ma 
jednak przede wszystkim służyć mieszkańcom i sprawić, 
że jakość ich życia w Metropolii będzie jeszcze wyższa – 
przekonuje Łukasz Kałębasiak.

Rynek nieruchomości premium to nieruchomości 
wyjątkowe, unikatowe to luksus i ponadprzeciętność. 
Wyróżniają je interesująca architektura i wysoka jakość 
wykonania. Często towarzyszy im bogata infrastruktura 
w postaci basenów, kortów tenisowych czy nawet lądo-
wisk dla helikopterów. Ogromne znaczenie ma lokalizacja 
i sąsiedztwo. Pożądana jest bliskość parków czy zapiera-
jących dech widoków z okien.

Delago.pl to przede wszystkim ludzie doskonale 
rozumiejący pojęcie luksusu, którzy tworzą butikową, 
rodzinną agencję specjalizującą się w obrocie nieru-
chomościami na rynku premium. Nasze główne biuro 
znajduje się w Warszawie gdzie od blisko 10 lat z powo-
dzeniem budujemy swoją markę. Przyświeca nam jedna 
misja – wprowadzić obsługę sprzedaży rynku śląskiego 
na najwyższy poziom. Obrót luksusowymi nieruchomo-
ściami to nie jest sprzedaż to styl życia.

Łączy nas miłość do nieruchomości, ludzi i pięknych 
wnętrz. Szukamy niekonwencjonalnych rozwiązań 
i aktywnie działamy traktując każdą nieruchomość 
indywidualnie. Przyjmujemy tylko tyle ofert ile jesteśmy 
w stanie obsłużyć na 200%. Pozwala nam to mocno 
inwestować w działania marketingowe danej nierucho-
mości oraz stawiać ją jako priorytet.

Delago.pl „tylko i wyłącznie”

Katarzyna Gawron

Dyrektor zarządzająca 

śląskim oddziałem Delago.pl

katarzyna.gawron@delago.pl  

www.delago.pl

biuro: Katowice, ul. Mroźna 45             
tel.: 884 030 404
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Biurowiec 
Powstańców 43: 
Właściwe miejsce 
dla biznesu
Pamiętacie dawną siedzibę katowickiego mBanku? Teraz 
nabierze ona całkiem nowego charakteru – biurowiec przy 
Powstańców 43 będzie sąsiadować z apartamentowcem 
Damrota Garden. Zapewni to spójne zagospodarowanie całego 
kwartału tej części Katowic

TEKST: Barbara Stacherczak

– Dostrzegamy niesamowity potencjał tego biurowca. 
Obiekt położony jest w  centralnej lokalizacji – 1,5 km 
od dworca kolejowego. W bliskiej odległości znajdują się 
m.in.: Sąd Okręgowy, Bank PKO BP, budynki administra-
cji państwowej oraz siedziby licznych przedsiębiorstw, co 
sprawia, że jest on wyjątkowym miejscem dla firm, którym 
zależy na atrakcyjnym położeniu – tłumaczy Łukasz Rąba 
z Millenium Inwestycje.

Liczby robią wrażenie
Zaledwie 500 metrów od budynku mamy wjazd na auto-
stradę A4. Na terenie nieruchomości jest 120 miejsc 
parkingowych (z  opcją 30 kolejnych), a  do dyspozycji 
klientów będzie sześć kondygnacji naziemnych o bardzo 
elastycznych możliwościach aranżacyjnych. – Kondygna-
cja podziemna, dotychczas stanowiąca bankowe cen-
trum obsługi gotówki, może być przystosowana na sale 
rehabilitacyjne, serwerownię bądź powierzchnię archiwal-
ną – wyjaśnia Łukasz Rąba. 

Damrota Garden i biurowiec przy Powstańców 43 zmienią cały kwartał miasta

Budynek wyróżnia się reprezentacyjnym foyer z panoramicznymi windami, wieloma przeszkleniami i świetlikami
500 metrów od budynku  

jest wjazd 
na autostradę A4
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Reprezentacjyjne miejsce
Budynek wyróżnia się reprezentacyjnym foyer z  pano-
ramicznymi windami, wieloma przeszkleniami, świetlika-
mi oraz kamienną elewacją. Wspólne części biurowca 
zostaną pokryte bujną roślinnością, a dach niższej części 
budynku zostanie zaaranżowany na zielony, przestronny 
taras. Dodatkowo, na parterze biurowca pojawi się ogól-
nodostępna kafeteria. Damrota Garden i biurowiec przy 
Powstańców 43 zmienią cały kwartał miasta. Nowocze-
sna przestrzeń do życia i pracy sprawi, że w tkance miej-
skiej Katowic pojawi się zupełnie nowa jakość.

Poza utartymi schematami
– Nie chcemy podążać utartymi schematami. Chcemy 
pokazać indywidualne podejście, które sprawi, że nasi 
klienci znajdą na Powstańców 43 dobre miejsce do 
prowadzenia biznesu – przekonuje Łukasz Rąba. Mille-
nium Inwestycje jest na etapie rozmów z potencjalnymi 
najemcami. Spółka zachęca do kontaktu także pod-
mioty zainteresowane zakupem bądź najmem z możli-
wością wykupu.

Na terenie nieruchomości jest 120 miejsc parkingowych.  
Do dyspozycji klientów będzie sześć kondygnacji naziemnych  

o bardzo elastycznych możliwościach aranżacyjnych

W tkance miejskiej Katowic pojawi się zupełnie nowa jakość

Charakterystyczna bryła biurowca Powstańców 43, dawnej siedziby mBanku

Lokalizacja przy ul. Powstańców 43 jest idealna dla biznesu
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NA ROWERZE 
Do pracy czy na uczelnię dojeżdżamy dziś 
na dwóch kółkach. Z centrum jednośladem 
wszędzie jest blisko!

TEKST: Barbara Stacherczak

Jeszcze w tym roku w Katowicach rozpocznie się budowa Jeszcze w tym roku w Katowicach rozpocznie się budowa 
i projektowanie nowej infrastruktury rowerowej o łącznej i projektowanie nowej infrastruktury rowerowej o łącznej 
wartości ponad 28 mln złotych. W trzecim kwartale roku wartości ponad 28 mln złotych. W trzecim kwartale roku 
zainaugurowany zostanie także projekt Metropolitalnego zainaugurowany zostanie także projekt Metropolitalnego 
Roweru. A  jeśli dodamy do tego już powstające trasy Roweru. A  jeśli dodamy do tego już powstające trasy 
rowerowe, ustawiane przed najważniejszymi instytucjami, rowerowe, ustawiane przed najważniejszymi instytucjami, 
firmami stojaki na rowery, powstające niczym grzyby po firmami stojaki na rowery, powstające niczym grzyby po 
deszczu rowerownie oraz rozbudowaną sieć miejskich deszczu rowerownie oraz rozbudowaną sieć miejskich 
wypożyczalni rowerów, Katowice zaczynają się nam wypożyczalni rowerów, Katowice zaczynają się nam 
jawić jako miasto, w którym jednoślady nie służą już tylko jawić jako miasto, w którym jednoślady nie służą już tylko 
do rekreacji, niedzielnego wypoczynku, ale są jednym do rekreacji, niedzielnego wypoczynku, ale są jednym 
z podstawowych środków transportu w czasie codzien-z podstawowych środków transportu w czasie codzien-
nych zajęć. Każdego dnia sięgają po nie rzesze katowi-nych zajęć. Każdego dnia sięgają po nie rzesze katowi-
czan w każdym wieku. czan w każdym wieku. 

Boom na roweryBoom na rowery
W  Polsce zdecydowanie mamy od kilku lat boom na W  Polsce zdecydowanie mamy od kilku lat boom na 
rowery, a włodarze miast szukając antidotum na wszyst-rowery, a włodarze miast szukając antidotum na wszyst-
kie komunikacyjne problemy, coraz częściej proponują kie komunikacyjne problemy, coraz częściej proponują 
mieszkańcom: „przesiądźcie się na jednoślady”. Nie jest mieszkańcom: „przesiądźcie się na jednoślady”. Nie jest 
to tylko pusta propozycja, deklaracja rzucana w samo-to tylko pusta propozycja, deklaracja rzucana w samo-
rządowych mediach, idą za nią kolejne inwestycje. Dziś rządowych mediach, idą za nią kolejne inwestycje. Dziś 
w  zasadzie trudno już w  centrum aglomeracji znaleźć w  zasadzie trudno już w  centrum aglomeracji znaleźć 
instytucję, które nie szczyci się tym, że jest przyjazna instytucję, które nie szczyci się tym, że jest przyjazna 
miłośnikom dwóch kółek. miłośnikom dwóch kółek. 

Rowerzyści to szczęśliwi mieszkańcy miastRowerzyści to szczęśliwi mieszkańcy miast
To właśnie rower jest, zdaniem Mikaela Colville-Anderse-To właśnie rower jest, zdaniem Mikaela Colville-Anderse-
na, autora książki „Być jak Kopenhaga. Duński przepis na na, autora książki „Być jak Kopenhaga. Duński przepis na 
miasto szczęśliwe”, kluczem do zadowolenia mieszkań-miasto szczęśliwe”, kluczem do zadowolenia mieszkań-
ców. Autor książki jest uznanym ekspertem urbanistycz-ców. Autor książki jest uznanym ekspertem urbanistycz-
nym, a także szefem założonej blisko 15 lat temu firmy nym, a także szefem założonej blisko 15 lat temu firmy 
Copenhagenize Design Co. oraz twórcą ruchu Cycle Copenhagenize Design Co. oraz twórcą ruchu Cycle 
Chic. Współpracuje z miastami i rządami na całym świe-Chic. Współpracuje z miastami i rządami na całym świe-
cie, projektuje dla nich infrastrukturę rowerową, rozwiąza-cie, projektuje dla nich infrastrukturę rowerową, rozwiąza-
nia komunikacyjne oraz prowadzi szkolenia z rozwiązań nia komunikacyjne oraz prowadzi szkolenia z rozwiązań 
prorowerowych. Jego zdaniem Kopenhaga regularnie prorowerowych. Jego zdaniem Kopenhaga regularnie 
trafia na pierwsze miejsca w rankingach miast trafia na pierwsze miejsca w rankingach miast o najwyż-o najwyż-
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szej jakości życia, dlatego że z jednośladów każdego szej jakości życia, dlatego że z jednośladów każdego 
dnia korzysta ponad połowa dorosłych mieszkańców, dnia korzysta ponad połowa dorosłych mieszkańców, 
którzy w  ten sposób dojeżdżają do pracy czy szkoły. którzy w  ten sposób dojeżdżają do pracy czy szkoły. 
Co więcej, miejscowi urzędnicy już od lat 70. XX wieku Co więcej, miejscowi urzędnicy już od lat 70. XX wieku 
badają poziom zadowolenia mieszkańców z infrastruk-badają poziom zadowolenia mieszkańców z infrastruk-
tury rowerowej, pytając ich o potrzeby w tym zakresie. tury rowerowej, pytając ich o potrzeby w tym zakresie. 
W duńskiej stolicy dostrzega się fakt, że rowery i cała W duńskiej stolicy dostrzega się fakt, że rowery i cała 
budowana wokół nich infrastruktura jest ważnym ele-budowana wokół nich infrastruktura jest ważnym ele-
mentem miastotwórczym.mentem miastotwórczym.

Ranking miast przyjaznych rowerzystomRanking miast przyjaznych rowerzystom
W  Polsce poziom zadowolenia mieszkańców z  infra-W  Polsce poziom zadowolenia mieszkańców z  infra-
struktury rowerowej bada się od niedawna. Maga-struktury rowerowej bada się od niedawna. Maga-
zyn o  turystyce rowerowej „Rowertour” przygotowuje zyn o  turystyce rowerowej „Rowertour” przygotowuje 
na przykład ranking miast przyjaznych rowerzystom.  na przykład ranking miast przyjaznych rowerzystom.  
W roku minionym w rankingu sklasyfikowanych zostało W roku minionym w rankingu sklasyfikowanych zostało 
39 miast, w tym 11 z województwa śląskiego. I chociaż 39 miast, w tym 11 z województwa śląskiego. I chociaż 
żadne z nich nie znalazło się na podium rankingu, to aż żadne z nich nie znalazło się na podium rankingu, to aż 
dziewięć zanotowało wzrost w porównaniu z poprzed-dziewięć zanotowało wzrost w porównaniu z poprzed-
nim rankingiem, który powstał w  2014 roku. Miano nim rankingiem, który powstał w  2014 roku. Miano 

miasta najbardziej przyjaznego rowerzystom ponownie miasta najbardziej przyjaznego rowerzystom ponownie 
otrzymał Gdańsk, który wyprzedził Toruń i  Wrocław. otrzymał Gdańsk, który wyprzedził Toruń i  Wrocław. 
Najwyżej sklasyfikowanym miastem z województwa ślą-Najwyżej sklasyfikowanym miastem z województwa ślą-
skiego są Tychy, które ulokowały się tuż za pierwszą skiego są Tychy, które ulokowały się tuż za pierwszą 
dziesiątką. O siedem pozycji do góry podskoczyły Kato-dziesiątką. O siedem pozycji do góry podskoczyły Kato-
wice, które blisko dekadę temu okupowały pozycję na wice, które blisko dekadę temu okupowały pozycję na 
początku czwartej dziesiątki, a obecnie według danych początku czwartej dziesiątki, a obecnie według danych 
za rok 2022 znalazły się na 24. miejscu w Polsce.za rok 2022 znalazły się na 24. miejscu w Polsce.

28 milionów na inwestycje rowerowe28 milionów na inwestycje rowerowe
Te dane pokazują, że tropem wytyczonym przez duń-Te dane pokazują, że tropem wytyczonym przez duń-
skie czy holenderskie miasta Katowice starają się i chcą skie czy holenderskie miasta Katowice starają się i chcą 
iść. W  stolicy Górnego Śląska na rozwój infrastruktu-iść. W  stolicy Górnego Śląska na rozwój infrastruktu-
ry rowerowej stawia się już zresztą od blisko dekady. ry rowerowej stawia się już zresztą od blisko dekady. 
Nic dziwnego więc, że dla tysięcy katowiczan to już Nic dziwnego więc, że dla tysięcy katowiczan to już 
nie własny samochód, a jednoślad jest podstawowym nie własny samochód, a jednoślad jest podstawowym 
środkiem komunikacji. Na dwóch kółkach jeździmy po środkiem komunikacji. Na dwóch kółkach jeździmy po 
zakupy, dojeżdżamy do pracy, na uczelnię, a wieczora-zakupy, dojeżdżamy do pracy, na uczelnię, a wieczora-
mi na zajęcia fitness czy relaks w saunie. I wszystko to mi na zajęcia fitness czy relaks w saunie. I wszystko to 
w  oparciu nie tylko o  prywatne jednoślady, ale także w  oparciu nie tylko o  prywatne jednoślady, ale także 

Co warto podkreślić, w najbliższym sąsiedztwie budyn-Co warto podkreślić, w najbliższym sąsiedztwie budyn-
ku znajduje się kilka fragmentów ścieżek rowerowych, ku znajduje się kilka fragmentów ścieżek rowerowych, 
dzięki którym szybko i  łatwo można się przemieścić dzięki którym szybko i  łatwo można się przemieścić 
w rejon Doliny Trzech Stawów, a to z kolei tutaj włączyć w rejon Doliny Trzech Stawów, a to z kolei tutaj włączyć 
się można w najważniejsze, katowickie drogi rowerowe. się można w najważniejsze, katowickie drogi rowerowe. 
Znajduje się tam między innymi wjazd na trasę numer Znajduje się tam między innymi wjazd na trasę numer 
1, która ze ścisłego Śródmieścia, bulwarami wzdłuż 1, która ze ścisłego Śródmieścia, bulwarami wzdłuż 
Rawy biegnie aż w okolice Doliny Trzech Stawów, lotni-Rawy biegnie aż w okolice Doliny Trzech Stawów, lotni-
ska Muchowiec, przez lasy ochojeckie, lasy na Podlesiu ska Muchowiec, przez lasy ochojeckie, lasy na Podlesiu 
aż do granicy miasta z Tychami. Trasa ta stanowi także aż do granicy miasta z Tychami. Trasa ta stanowi także 
fragment regionalnej trasy Katowice – Tychy – Pszczy-fragment regionalnej trasy Katowice – Tychy – Pszczy-
na – Bielsko-Biała – Milówka i dzięki niej z okolic ulicy na – Bielsko-Biała – Milówka i dzięki niej z okolic ulicy 
Damrota czy przyległych można dotrzeć w około 80-90 Damrota czy przyległych można dotrzeć w około 80-90 
minut nad tyskie Paprocany.minut nad tyskie Paprocany.

W rejonie Doliny Trzech Stawów miłośnicy jednośladów W rejonie Doliny Trzech Stawów miłośnicy jednośladów 
mogą także wskoczyć na popularną trasę rowerową mogą także wskoczyć na popularną trasę rowerową 
numer 5, która stanowi fragment drogi rowerowej łączą-numer 5, która stanowi fragment drogi rowerowej łączą-
cej Katowice z  Częstochową. Bez problemu tą trasą cej Katowice z  Częstochową. Bez problemu tą trasą 
dojedziemy w okolice Janowa i Szopienic, a stąd już dojedziemy w okolice Janowa i Szopienic, a stąd już 
prosta droga na przykład w rejon zbiornika Pogoria III, prosta droga na przykład w rejon zbiornika Pogoria III, 
do którego na dwóch kółkach dotrzemy w nieco ponad do którego na dwóch kółkach dotrzemy w nieco ponad 
godzinę. Co więcej, na trasie w rejonie ulicy Transpor-godzinę. Co więcej, na trasie w rejonie ulicy Transpor-
towców wjechać można na katowicką trasę rowerową towców wjechać można na katowicką trasę rowerową 

Łączna długość infrastruktury 
rowerowej w Katowicach to 
obecnie blisko 190 km i ta liczba 
ciągle rośnie

o  największą w  regionie sieć wypożyczalni rowerów o  największą w  regionie sieć wypożyczalni rowerów 
miejskich. A jeśli dodamy do tego fakt, że już za kilka miejskich. A jeśli dodamy do tego fakt, że już za kilka 
miesięcy planowane jest uruchomienie systemu roweru miesięcy planowane jest uruchomienie systemu roweru 
metropolitalnego, to okazuje się, że stawiający na ten metropolitalnego, to okazuje się, że stawiający na ten 
środek lokomocji będę mieli już całkowity i pełny kom-środek lokomocji będę mieli już całkowity i pełny kom-
fort poruszania się po całej Metropolii.fort poruszania się po całej Metropolii.

– – W Katowicach rower traktujemy nie tylko jako narzę-W Katowicach rower traktujemy nie tylko jako narzę-
dzie służące rekreacji, ale też jako środek transportu. dzie służące rekreacji, ale też jako środek transportu. 
Dlatego poza rozwojem sieci wypożyczalni rowerów Dlatego poza rozwojem sieci wypożyczalni rowerów 
miejskich stawiamy na rozbudowę dróg rowerowych, miejskich stawiamy na rozbudowę dróg rowerowych, 
inwestując kolejne środki w tę infrastrukturę. W tym inwestując kolejne środki w tę infrastrukturę. W tym 
roku planujemy przystąpić do realizacji prawie 8 roku planujemy przystąpić do realizacji prawie 8 
km nowych tras w  ramach Katowickiej Infrastruktu-km nowych tras w  ramach Katowickiej Infrastruktu-
ry Rowerowej, a  także przygotować dokumentację ry Rowerowej, a  także przygotować dokumentację 
projektową na kolejne 2,3 km. Łączna wartość tych projektową na kolejne 2,3 km. Łączna wartość tych 
zamierzeń to ponad 28 mln zł. Ponadto stale dbamy zamierzeń to ponad 28 mln zł. Ponadto stale dbamy 
o bieżące utrzymanie ścieżek i tras rowerowych oraz o bieżące utrzymanie ścieżek i tras rowerowych oraz 
wykonujemy konieczne naprawywykonujemy konieczne naprawy – mówił przed star- – mówił przed star-
tem tegorocznego sezonu rowerowego Marcin Krupa, tem tegorocznego sezonu rowerowego Marcin Krupa, 
prezydent Katowic.prezydent Katowic.

Tegoroczny sezon jest już dziewiątym rokiem funkcjo-Tegoroczny sezon jest już dziewiątym rokiem funkcjo-
nowania systemu rowerów miejskich w  Katowicach. nowania systemu rowerów miejskich w  Katowicach. 
W ubiegłym roku odnotowano ponad 200 tys. wypo-W ubiegłym roku odnotowano ponad 200 tys. wypo-
życzeń, co było wynikiem zbliżonym do czasu sprzed życzeń, co było wynikiem zbliżonym do czasu sprzed 
pandemii COVID-19. W  ramach katowickiego syste-pandemii COVID-19. W  ramach katowickiego syste-
mu do dyspozycji wypożyczających jest ponad 1 tys. mu do dyspozycji wypożyczających jest ponad 1 tys. 
rowerów w 125 stacjach, spośród których 11 to stacje rowerów w 125 stacjach, spośród których 11 to stacje 
partnerskie – finansowane przez podmioty zewnętrz-partnerskie – finansowane przez podmioty zewnętrz-
ne. Rowery te są oczywiście dostępne dla użytkowni-ne. Rowery te są oczywiście dostępne dla użytkowni-
ków przez całą dobę. ków przez całą dobę. 

Z Damrota Garden na Paprocany, Nikiszowiec  Z Damrota Garden na Paprocany, Nikiszowiec  
i na Pogorię i na Pogorię 
W trakcie realizacji jest także inna inwestycja rowerowa W trakcie realizacji jest także inna inwestycja rowerowa 
dotycząca ulicy Francuskiej. To prace projektowe zwią-dotycząca ulicy Francuskiej. To prace projektowe zwią-
zane z budową drogi, która ma powstać na odcinku zane z budową drogi, która ma powstać na odcinku 
pomiędzy ul. Lotnisko a ul. Damrota i połączyć istnieją-pomiędzy ul. Lotnisko a ul. Damrota i połączyć istnieją-
ce już odcinki dróg rowerowych. ce już odcinki dróg rowerowych. 

To właśnie tutaj w  miejską sieć ścieżek rowerowych To właśnie tutaj w  miejską sieć ścieżek rowerowych 
włączyć się będą mogli mieszkańcy najnowszego włączyć się będą mogli mieszkańcy najnowszego 
budynku realizowanego przez Millenium Inwestycje, budynku realizowanego przez Millenium Inwestycje, 
czyli Damrota Garden. W  budynku powstaje między czyli Damrota Garden. W  budynku powstaje między 
innymi nowoczesne miejsce przechowywania rowe-innymi nowoczesne miejsce przechowywania rowe-
rów, w  którym bezpiecznie swój jendoślad przecho-rów, w  którym bezpiecznie swój jendoślad przecho-
wać będą mogli nie tylko mieszkańcy, ale także osoby, wać będą mogli nie tylko mieszkańcy, ale także osoby, 
które do swojego miejsca pracy w Damrota Garden które do swojego miejsca pracy w Damrota Garden 
zdecydują się dojeżdżać na dwóch kółkach. zdecydują się dojeżdżać na dwóch kółkach. 

Rower miejski w Katowicach przyjął się wyjątkowo dobrze

Z Dmarota Garden leśnymi ścieżkami można dojechać aż na tyskie 
Paprocany, fot. UM Tychy
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200 tys. wypożyczeń odnotowano w miejskich wypożyczalniach 
w Katowicach w roku 2022, co było wynikiem zbliżonym do 
czasu sprzed pandemii COVID-19

oznaczoną numerem 121 i tym szlakiem dojechać na oznaczoną numerem 121 i tym szlakiem dojechać na 
Nikiszowiec, Giszowiec i dalej na zielone tereny lasów Nikiszowiec, Giszowiec i dalej na zielone tereny lasów 
murckowskich. W  niedalekim sąsiedztwie Damrota murckowskich. W  niedalekim sąsiedztwie Damrota 
Garden znajduje się jeszcze jedna ważna trasa rowe-Garden znajduje się jeszcze jedna ważna trasa rowe-
rowa, która rozpoczyna się w parku Kościuszki i łączy rowa, która rozpoczyna się w parku Kościuszki i łączy 
centrum Katowic z Brynowem, Ligotą i parkiem Zadole centrum Katowic z Brynowem, Ligotą i parkiem Zadole 
oraz wiedzie aż do granicy miasta z Mikołowem. Szlak oraz wiedzie aż do granicy miasta z Mikołowem. Szlak 

ten jest częścią śląskiej drogi rowerowej Katowice – ten jest częścią śląskiej drogi rowerowej Katowice – 
Orzesze – Rybnik – Racibórz. W  około dwie godzi-Orzesze – Rybnik – Racibórz. W  około dwie godzi-
ny trasą tą poprzez wspomniane Mikołów i  Orzesze ny trasą tą poprzez wspomniane Mikołów i  Orzesze 
dojedziemy w urokliwe rejony Pojezierza Palowickiego dojedziemy w urokliwe rejony Pojezierza Palowickiego 
(gmina Czerwionka-Leszczyny) uznawanego za zie-(gmina Czerwionka-Leszczyny) uznawanego za zie-
lone płuca całego Górnego Śląska. To jednak trasa lone płuca całego Górnego Śląska. To jednak trasa 
wymagająca, dla prawdziwych miłośników jazdy.wymagająca, dla prawdziwych miłośników jazdy.

Rowerem po Katowicach, fot. Rafał Klimkiewicz
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Odetchnij pełną piersią
Jak przystało na idealne miejsce do życia i wy-Jak przystało na idealne miejsce do życia i wy-
poczynku, osiedle musi być przede wszystkim... poczynku, osiedle musi być przede wszystkim... 
zdrowe. Jakość powietrza jest tam znacznie zdrowe. Jakość powietrza jest tam znacznie 
lepsza niż w pobliskich miastach, co pokazu-lepsza niż w pobliskich miastach, co pokazu-
ją wyniki monitoringu systemu kontrolującego. ją wyniki monitoringu systemu kontrolującego. 
Poza tym na terenie osiedla wprowadzony jest Poza tym na terenie osiedla wprowadzony jest 
zakaz palenia węglem w piecach. Mieszkańcy zakaz palenia węglem w piecach. Mieszkańcy 
mogą oddychać pełną piersią i sprawdzać po-mogą oddychać pełną piersią i sprawdzać po-
miary na bieżąco.miary na bieżąco.

Bażantowo Jeziorna: 
zamieszkaj w harmonii 
z naturą
Miasteczko Siewierz Jeziorna, które powstaje 
nad Zalewem Przeczycko-Siewierskim 
w Jurze Krakowsko-Częstochowskiej, jest 
idealną propozycją do życia w rytmie slow. 
To coś dla tych, którzy chcą połączyć sielski 
spokój w otoczeniu natury z łatwym i szybkim 
dostępem do całej oferty miejskiej aglomeracji

TEKST: Bartłomiej Wnuk

Jura Krakowsko-Częstochowska ze Szlakiem Orlich Jura Krakowsko-Częstochowska ze Szlakiem Orlich 
Gniazd to niezwykła kraina z  malowniczymi dolinami, Gniazd to niezwykła kraina z  malowniczymi dolinami, 
jaskiniami, zamkami, bogata w zabytki architektury oraz jaskiniami, zamkami, bogata w zabytki architektury oraz 
przepiękne krajobrazowo tereny. Coraz więcej osób de-przepiękne krajobrazowo tereny. Coraz więcej osób de-
cyduje się tu na zakup domu, w  którym można ode-cyduje się tu na zakup domu, w  którym można ode-
tchnąć po pracy zupełnie jak podczas weekendowego tchnąć po pracy zupełnie jak podczas weekendowego 
wyjazdu. Każdy dzień to okazja do relaksu na piaszczy-wyjazdu. Każdy dzień to okazja do relaksu na piaszczy-
stej plaży nad brzegiem jeziora czy wyruszenia szlakiem stej plaży nad brzegiem jeziora czy wyruszenia szlakiem 
malowniczych dolin, jaskiń i tajemniczych zamków.malowniczych dolin, jaskiń i tajemniczych zamków.

Odpoczynek nad jeziorem 30 minut od centrum KatowicOdpoczynek nad jeziorem 30 minut od centrum Katowic
Siewierz Jeziorna jest oddalona od centrum Katowic o 30 Siewierz Jeziorna jest oddalona od centrum Katowic o 30 
km. Dzięki dobremu skomunikowaniu dojazd samocho-km. Dzięki dobremu skomunikowaniu dojazd samocho-
dem do stolicy województwa zajmuje niespełna 30 minut. dem do stolicy województwa zajmuje niespełna 30 minut. 
Tylko tyle czasu potrzeba, żeby przenieść się z zatłoczo-Tylko tyle czasu potrzeba, żeby przenieść się z zatłoczo-
nego miasta nad jezioro z piaszczystą plażą w otoczeniu nego miasta nad jezioro z piaszczystą plażą w otoczeniu 
łąk. To idealne miejsce dla miłośników sportu, ponieważ łąk. To idealne miejsce dla miłośników sportu, ponieważ 
przez nie i w okolicy przebiegają liczne ścieżki biegowe przez nie i w okolicy przebiegają liczne ścieżki biegowe 
i rowerowe, dostępne jest pełnowymiarowe boisko do pił-i rowerowe, dostępne jest pełnowymiarowe boisko do pił-
ki nożnej oraz przystań nad brzegiem Zalewu Przeczyc-ki nożnej oraz przystań nad brzegiem Zalewu Przeczyc-
ko-Siewierskiego. Przy projektowaniu osiedla pracowali ko-Siewierskiego. Przy projektowaniu osiedla pracowali 
najlepsi fachowcy – od pracowni DPZ Europe, poprzez najlepsi fachowcy – od pracowni DPZ Europe, poprzez 
Davida Pace’a – projektanta amerykańskich miasteczek, Davida Pace’a – projektanta amerykańskich miasteczek, 
aż po Macieja Mycielskiego, lidera zrównoważonego pla-aż po Macieja Mycielskiego, lidera zrównoważonego pla-
nowania urbanistycznego w Polsce.nowania urbanistycznego w Polsce.
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AMBITNE ZADANIE
O Bażantowie Jeziornej mówi Agata 
Strzempek, manager działu sprzedaży 
Millenium Inwestycje 

W 2001 roku Spółka Millenium Inwestycje rozpo-
częła budowę osiedla mieszkaniowego w Katowi-
cach tworząc z sukcesem nową „dzielnicę” – Ba-
żantowo. Na powierzchni blisko 20 ha powstało 
„miasto w mieście”, które obecnie łączy w sobie 
zróżnicowane funkcje mieszkaniowe wraz z  han-
dlem i usługami, obiektami sportowymi i terenami 
rekreacyjnymi. Teraz podjęliśmy się nowego zada-
nia, współtworzenia Miasteczka Siewierz Jeziorna. 
Doświadczenia zdobyte przy tworzeniu Bażantowa 
to gwarancja realizacji tego ambitnego zadania. 

Pierwsze domy oddane zostaną pod koniec roku 
2023. Zapraszamy do zapoznania się z  ofertą 
www.jeziorna.bazantowo.pl

Sąsiedzka przyjaźń
Twórcy miasteczka dbają o  rozwój dobrych relacji sąsiedz-
kich. Nawiązywaniu przyjaźni sprzyjają wspólna przestrzeń 
rekreacyjna, leśny zakątek z miejscem do grillowania, wspól-
ne sadzenie drzew i nadawanie im imion nowo narodzonych 
dzieci, muzyka na żywo z tańcami na plaży, plenerowe kino 
letnie oraz katalog wzajemnych usług sąsiedzkich. 
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Wszystko blisko
Miasteczko docelowo zapewni wszystkie usługi dnia codziennego, jak cen-
trum handlowe, szkoła, restauracje i kościół. Już dziś mieszkańcy osiedla 
robią zakupy w  minidelikatesach, a  dzieci uczęszczają do osiedlowego 
żłobka i przedszkola. Z kolei życie towarzyskie kwitnie przy aromatycznej 
kawie w kawiarni i w  letnim ogródku na plaży. W miasteczku rozpoczęły 
się pierwsze prace związane z budową przychodni zdrowia – filii Centrum 
Medycznego Primus. W budynku mieścić się będą niepubliczna poradnia 
świadcząca usługi w ramach umowy z NFZ oraz apteka.

Z myślą o najmłodszych
Z  myślą o  najmłodszych Siewierz 
Jeziorna już teraz dysponuje żłob-
kiem, przedszkolem, placami zabaw 
i  boiskiem sportowym. Dodatkowo 
w miasteczku działają piłkarski i że-
glarski klub sportowy. Pomyślano 
nawet o górce saneczkowej!

Dom dla 15 tys. mieszkańców
Miasteczko Siewierz Jeziorna docelo-
wo zajmie obszar 130 hektarów, sta-
jąc się domem dla 15 tys. mieszkań-
ców. Dotychczas Siewierz Jeziorną 
jako stałe miejsce zamieszkania wy-
bierali przede wszystkim mieszkańcy 
północnych miast Metropolii Silesia 
i sąsiednich powiatów.
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Aktywnie i sportowo
Jezioro zachęca do aktywności na wodzie, czemu 
sprzyja przystań z  infrastrukturą sportową, plaża 
z  zapleczem gastronomicznym oraz wypożyczalnia 
sprzętu sportowego. Zalew Przeczycko-Siewierski 
to też raj dla wędkarzy. Okoliczne ścieżki są także 
wymarzoną bazą wypadową dla spacerowiczów, bie-
gaczy i rowerzystów. Ofertę dla aktywnych dopełniają 
boisko sportowe, siłownia zewnętrzna i sauna, która 
pomaga w regeneracji po treningu. Pomyślano nawet 
o aktywności pupilów, tworząc psią łąkę.

Zrównoważony rozwój w Siewierzu Jeziornej
Siewierz Jeziorna to pierwsza w  Polsce dzielnica, 
która w całości jest projektowana i budowana we-
dług zasad zrównoważonego rozwoju. Leży na tere-
nie Siewierza na obszarze pomiędzy drogą krajową 
nr 1 a Zalewem Przeczycko-Siewierskim. Według ra-
portów ONZ, zrównoważony rozwój zaspokaja pod-
stawowe potrzeby wszystkich ludzi oraz zachowuje, 
chroni i przywraca zdrowie i integralność ekosyste-
mu Ziemi, bez zagrożenia możliwości zaspokojenia 
potrzeb przyszłych pokoleń. Siewierz Jeziorna to 
czyste powietrze, woda pitna z pokładów dolomito-
wych jury, systemy gromadzenia wody deszczowej, 
szkółka drzew, ekologiczne systemy grzewcze i czy-
sta energia farm fotowoltaicznych.

Więcej niż dom
Ekologiczne, a  zarazem ekonomiczne rozwiązania pomogą mieszkańcom 
oszczędzić na kosztach utrzymania. To, co wyróżnia domy Bażantowo Je-
ziornej, to doskonała termika, duże trzyszybowe okna, system rekuperacyjny 
oraz możliwość zainstalowania paneli fotowoltaicznych. Część domów po-
siada przynależny garaż, w przypadku innych istnieje możliwość zadaszenia 
miejsca postojowego wiatą. Domy usytuowane są na działkach o powierzch-
ni od 179 do 468 m.kw. Tym samym każdy znajdzie dla siebie odpowiedni 
ogród. Dodatkowo, pośrodku kwartału powstanie zielony skwer. 

www.optyk-okulista.pl

Mikołów
Centrum Handlowe Auchan

ul. Gliwicka 3

Katowice
Centrum Handlowe Bażantowo 

ul. Bażantów 6C

Galeria LIBERO 
ul. Kościuszki 229

Jesteśmy firmą rodzinną, 
a okulary to nasza pasja!
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Wielkie serce ludzi 
tworzących Fundację 
Bażantowo

Fundacja Bażantowo z powodzeniem realizuje program Fundacja Bażantowo z powodzeniem realizuje program 
Zdrowy i  Aktywny Senior od 2014 roku. Kontynuacja Zdrowy i  Aktywny Senior od 2014 roku. Kontynuacja 
programu jest zgodna z oczekiwaniami seniorów, którzy programu jest zgodna z oczekiwaniami seniorów, którzy 
chwalą jego organizację, doskonałe warunki lokalowe chwalą jego organizację, doskonałe warunki lokalowe 
oraz profesjonalną kadrę instruktorską.oraz profesjonalną kadrę instruktorską.

120 seniorów rocznie120 seniorów rocznie
Program obejmuje corocznie ok. 120 osób w wieku 60 Program obejmuje corocznie ok. 120 osób w wieku 60 
plus, które w sposób regularny biorą udział w zajęciach. plus, które w sposób regularny biorą udział w zajęciach. 
Prowadzone działania mają na celu ograniczyć zacho-Prowadzone działania mają na celu ograniczyć zacho-
rowalność na choroby cywilizacyjne poprzez aktywność rowalność na choroby cywilizacyjne poprzez aktywność 
ruchową, inhalacje jodowe i  trwałą zmianę stylu życia. ruchową, inhalacje jodowe i  trwałą zmianę stylu życia. 
Cele zdrowotne programu osiągane są poprzez: ćwicze-Cele zdrowotne programu osiągane są poprzez: ćwicze-
nia ogólnorozwojowe (profilaktyka urazów, osteoporozy), nia ogólnorozwojowe (profilaktyka urazów, osteoporozy), 
ćwiczenia w basenie (profilaktyka chorób stawów), taniec ćwiczenia w basenie (profilaktyka chorób stawów), taniec 
(profilaktyka chorób serca, cukrzycy, otyłości), jogę (pro-(profilaktyka chorób serca, cukrzycy, otyłości), jogę (pro-
filaktyka upadków, poprawa kondycji i równowagi), pila-filaktyka upadków, poprawa kondycji i równowagi), pila-
tes, ćwiczenia oddechowe oraz inhalacje jodowe w tężni tes, ćwiczenia oddechowe oraz inhalacje jodowe w tężni 
solankowej. Fundacja Bażantowo aktywizuje seniorów solankowej. Fundacja Bażantowo aktywizuje seniorów 
nie tylko poprzez ruch, ale także poprzez rozwijanie nie tylko poprzez ruch, ale także poprzez rozwijanie 
nowych znajomości i  wspieranie integracji społecznej. nowych znajomości i  wspieranie integracji społecznej. 
Skazani na izolację, seniorzy w trakcie pandemii cierpieli Skazani na izolację, seniorzy w trakcie pandemii cierpieli 
na samotność i  zaburzenia depresyjne. Dlatego dodat-na samotność i  zaburzenia depresyjne. Dlatego dodat-
kowym atutem programu jest właśnie aspekt społeczny kowym atutem programu jest właśnie aspekt społeczny 
uzyskiwany poprzez umożliwienie uczestnikom spotkań uzyskiwany poprzez umożliwienie uczestnikom spotkań 
towarzyskich w  kawiarni-restauracji na terenie obiektu, towarzyskich w  kawiarni-restauracji na terenie obiektu, 
po zakończonych zajęciach.po zakończonych zajęciach.

Praca na rzecz najmłodszych, przy wsparciu UNICEFPraca na rzecz najmłodszych, przy wsparciu UNICEF
Otwarte serca pozwoliły na dostrzeżenie potrzeb potrzeb Otwarte serca pozwoliły na dostrzeżenie potrzeb potrzeb 
innych grup wiekowych i społecznych. Szczególną troską innych grup wiekowych i społecznych. Szczególną troską 
otacza się tutaj także dzieci, młodzież, a w obliczu wojny, otacza się tutaj także dzieci, młodzież, a w obliczu wojny, 
która toczy się tuż za wschodnią granicą Polski – także która toczy się tuż za wschodnią granicą Polski – także 
społeczność ukraińską. Od początku 2023 roku Fun-społeczność ukraińską. Od początku 2023 roku Fun-
dacja Bażantowo przy współpracy z  Urzędem Miasta dacja Bażantowo przy współpracy z  Urzędem Miasta 
Katowice oraz dzięki finansowaniu UNICEF – między-Katowice oraz dzięki finansowaniu UNICEF – między-
narodowej organizacji na rzecz pomocy dzieciom, roz-narodowej organizacji na rzecz pomocy dzieciom, roz-

poczęła realizację programu sportowo-integracyjnego, poczęła realizację programu sportowo-integracyjnego, 
wspierającego rozwój dzieci i młodzieży z Ukrainy oraz wspierającego rozwój dzieci i młodzieży z Ukrainy oraz 
Polski w wieku od 6 do 16 lat. W ramach tego programu Polski w wieku od 6 do 16 lat. W ramach tego programu 
dzieci nieodpłatnie uczestniczą w zajęciach sportowo-ar-dzieci nieodpłatnie uczestniczą w zajęciach sportowo-ar-
tystycznych oraz zajęciach z akrobatyki na terenie Cen-tystycznych oraz zajęciach z akrobatyki na terenie Cen-
trum Bażantowo Sport. Program ten realizowany będzie trum Bażantowo Sport. Program ten realizowany będzie 
do końca października 2023 roku.do końca października 2023 roku.

Satysfakcja dla dzieci i rodzicówSatysfakcja dla dzieci i rodziców
– – Z przyjemnością stwierdzamy, że te zajęcia przyno-Z  przyjemnością stwierdzamy, że te zajęcia przyno-
szą wielką radość i  satysfakcję dla dzieci i  rodziców. szą wielką radość i  satysfakcję dla dzieci i  rodziców. 
Potwierdzają to nasze badania poziomu zadowolenia Potwierdzają to nasze badania poziomu zadowolenia 
uczestników zajęć. Dzieci uwielbiają naszych trenerów uczestników zajęć. Dzieci uwielbiają naszych trenerów 
i  proszą o  więcej godzin. Od marca włączyliśmy do i  proszą o  więcej godzin. Od marca włączyliśmy do 
zajęć nowy sprzęt sportowy, finansowany przez UNICEF, zajęć nowy sprzęt sportowy, finansowany przez UNICEF, 
który urozmaica aktywność fizyczną, wykształca nowe który urozmaica aktywność fizyczną, wykształca nowe 
umiejętności ruchowe i  sprawnościowe u  dzieci oraz umiejętności ruchowe i  sprawnościowe u  dzieci oraz 
sprawia, że zajęcia sportowe przynoszą naszym pod-sprawia, że zajęcia sportowe przynoszą naszym pod-
opiecznym jeszcze większą radośćopiecznym jeszcze większą radość – mówi nam Marina  – mówi nam Marina 
Nikitinskaya z Fundacji Bażantowo.Nikitinskaya z Fundacji Bażantowo.

Niech będzie UkrainaNiech będzie Ukraina
W  ramach zajęć realizowanych przez Fundację i  z  jej W  ramach zajęć realizowanych przez Fundację i  z  jej 
inicjatywy zawiązał się także zespół artystyczny dzieci inicjatywy zawiązał się także zespół artystyczny dzieci 
i młodzieży z Ukrainy pod nazwą „Niech będzie Ukra-i młodzieży z Ukrainy pod nazwą „Niech będzie Ukra-
ina”. Zespół, który występuje dziś w  szkołach, przed-ina”. Zespół, który występuje dziś w  szkołach, przed-
szkolach, czy placówkach kulturalnych regionu, cały szkolach, czy placówkach kulturalnych regionu, cały 
czas pracuje pod opieką wykwalifikowanej kadry trener-czas pracuje pod opieką wykwalifikowanej kadry trener-
skiej mówiącej w  języku ukraińskim i polskim. – skiej mówiącej w  języku ukraińskim i polskim. – W tej W  tej 
chwili zespół artystyczny działa w ramach inicjatywy pry-chwili zespół artystyczny działa w ramach inicjatywy pry-
watnej, stale się rozwija, rośnie oraz występuje na wyda-watnej, stale się rozwija, rośnie oraz występuje na wyda-
rzeniach lokalnych, integrujących ukraińską i  polska rzeniach lokalnych, integrujących ukraińską i  polska 
społecznośćspołeczność – słyszymy w Fundacji.  – słyszymy w Fundacji. Do zespołu przy-
łączają się także dzieci, które uczestniczą w zajęciach 
sportowo-artystycznych oraz akrobatycznych w ramach 
programu współpracy z UNICEF.

Działań Fundacji nie byłoby, gdyby nie ludzie z wielkim sercem

Fundacja Bażantowo z powodzeniem realizuje program Zdrowy  
i Aktywny Senior od 2014 roku
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Dla dzieci – z Polski oraz z Ukrainy – zajęcia sportowo-artystyczne, między innymi 
z akrobatyki realizowane w ramach programu współpracy z UNICEF. Dla seniorów – 
aquafitness, basen, zajęcia zdrowy kręgosłup i wizyty w wewnętrznej tężni. To tylko część 
podejmowanych przez Fundację Bażantowo działań na rzecz lokalnej społeczności. 
Fundacja od lat realizuje programy prozdrowotne mające na celu poprawę sprawności 
fizycznej i integrację, między innymi proponując zajęcia aktywizacyjne dla rożnych grup 
wiekowych i społecznych

TEKST: Barbara Szczechowiak
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W obliczu wojny ruszyli z pomocąW obliczu wojny ruszyli z pomocą
Gdy na kraj naszych przyjaciół spadały pierwsze pociski Gdy na kraj naszych przyjaciół spadały pierwsze pociski 
i  rakiety, a na granicach zaczęli pojawiać się uciekają-i  rakiety, a na granicach zaczęli pojawiać się uciekają-
cy przed agresją Ukraińcy, w Fundacji pracowano nad cy przed agresją Ukraińcy, w Fundacji pracowano nad 
planem pomocy. Już w drugim dniu wojny w Bażanto-planem pomocy. Już w drugim dniu wojny w Bażanto-
wo Sport uruchomiono zbiórki oraz półkolonie zapew-wo Sport uruchomiono zbiórki oraz półkolonie zapew-
niające bezpłatny pobyt i  wyżywienie przybywającym niające bezpłatny pobyt i  wyżywienie przybywającym 
dzieciom. Udało się to dzięki ogromnemu zaangażowa-dzieciom. Udało się to dzięki ogromnemu zaangażowa-
niu mieszkańców dzielnicy i pozwoliło na dwa tygodnie niu mieszkańców dzielnicy i pozwoliło na dwa tygodnie 
stałej opieki nad sporą grupą dzieci. W kolejnych dniach stałej opieki nad sporą grupą dzieci. W kolejnych dniach 
otwarto Punkt Tymczasowego Pobytu dla uchodźców otwarto Punkt Tymczasowego Pobytu dla uchodźców 
w hali sportowej Bażantowo Sport. Punkt Tymczasowego w hali sportowej Bażantowo Sport. Punkt Tymczasowego 
Pobytu prowadzony dla Urzędu Miasta Katowice powstał Pobytu prowadzony dla Urzędu Miasta Katowice powstał 
zaraz po rozpoczęciu działań wojennych na Ukrainie, czyli zaraz po rozpoczęciu działań wojennych na Ukrainie, czyli 
już na początku marca 2022 roku, na prośbę Miasta oraz już na początku marca 2022 roku, na prośbę Miasta oraz 
dzięki wielkiemu zaangażowaniu ze strony lokalnej spo-dzięki wielkiemu zaangażowaniu ze strony lokalnej spo-
łeczności, a  zwłaszcza pracowników spółek Millenium łeczności, a  zwłaszcza pracowników spółek Millenium 
Inwestycje, Millenium Sport, lokalnych przedsiębiorców Inwestycje, Millenium Sport, lokalnych przedsiębiorców 
oraz mieszkańców Bażantowa. oraz mieszkańców Bażantowa. Na osiedlu Bażantowo 
został także utworzony magazyn z darami od mieszkań-
ców, z którego mogli korzystać wszyscy uchodźcy, którzy 
znaleźli schronienie w schronisku w hali sportowej Bażan-
towo Sport oraz w domach i mieszkaniach prywatnych 
mieszkańców osiedla. 

Wielowymiarowe wsparcie
Co warto podkreślić, lokalna społeczność i pracownicy 
Fundacji nie ograniczali swoich działań wyłącznie do 
wsparcia finansowego, lokalowego czy materialnego. 
– Bardzo szybko podjęliśmy działania, które miały uła-
twić adaptację tych osób w nowym środowisku. Reali-
zowane były animacje, zajęcia sportowe, była zapew-
niona opieka medyczna, psychologiczna, wsparcie 
rzeczowe i doradztwo urzędowe. W trakcie działalno-
ści punktu wielkie znaczenie miała pomoc wolontariu-
szy i darczyńców, którzy aktywnie włączali się w pracę 
na rzecz uchodźców pod każdym względem – mówi 
Anna Boryczka, wiceprezes Millenium Sport Sp. z o.o.

Dali schronienie 200 uchodźcom z UkrainyDali schronienie 200 uchodźcom z Ukrainy
Tymczasowy punkt noclegowy stał się dla uchodźców Tymczasowy punkt noclegowy stał się dla uchodźców 
z  Ukrainy drugim domem na okres sześciu miesięcy. z  Ukrainy drugim domem na okres sześciu miesięcy. 
W ciągu zaledwie trzech dni i nocy hala sportowa Bażan-W ciągu zaledwie trzech dni i nocy hala sportowa Bażan-
towo Sport została zamieniona w  pełnowartościowy towo Sport została zamieniona w  pełnowartościowy 
obiekt noclegowy dla 60 osób, w pełni przystosowany obiekt noclegowy dla 60 osób, w pełni przystosowany 
do mieszkania, wyposażony w niezbędne sprzęty i akce-do mieszkania, wyposażony w niezbędne sprzęty i akce-
soria. W tym czasie niezbędną pomoc uzyskało ponad soria. W tym czasie niezbędną pomoc uzyskało ponad 
200 osób z Ukrainy, głównie matki z dziećmi. Mieszkań-200 osób z Ukrainy, głównie matki z dziećmi. Mieszkań-
cy zostali objęci całodobową opieką i wyżywieniem. Po cy zostali objęci całodobową opieką i wyżywieniem. Po 

zamknięciu obiektu część uchodźców, która zdecydo-zamknięciu obiektu część uchodźców, która zdecydo-
wała się pozostać na terenie Katowic, została rozloko-wała się pozostać na terenie Katowic, została rozloko-
wana w innych miejscach grupowego zamieszkania lub wana w innych miejscach grupowego zamieszkania lub 
w wynajętych lokalach na terenie Katowic. Pracownicy w wynajętych lokalach na terenie Katowic. Pracownicy 
Fundacji Bażantowo nadal z wieloma uchodźcami utrzy-Fundacji Bażantowo nadal z wieloma uchodźcami utrzy-
mują stały kontakt, aktywnie pomagają oraz planują mują stały kontakt, aktywnie pomagają oraz planują 
kolejne działania, mające na celu zintegrowanie nowej kolejne działania, mające na celu zintegrowanie nowej 
grupy narodowościowej w polskim społeczeństwie. Kil-grupy narodowościowej w polskim społeczeństwie. Kil-
koro uchodźców znalazło zatrudnienie w Bażantowie.koro uchodźców znalazło zatrudnienie w Bażantowie.

Jesienią kolejny program pomocy 
Jesienią tego roku, Fundacja Bażantowo, przy współ-
pracy z  Miastem Katowice, otworzy kolejny program 
finansowany ze środków UNICEF. Projekt jest skierowa-
ny na udzielenie pomocy psychofizycznej dla 100 osób, 
z uwzględnieniem osób znajdujących się w poważnym 
stresie. Idąc w myśl koncepcji „zdrowa matka – zdrowe 
dziecko”, Fundacja zorganizuje kompleksowy program 
rehabilitacji psychofizycznej dla dzieci, młodzieży i  ich 
matek lub opiekunów, który będzie zsynchronizowany 
w tym samym czasie i miejscu. W trakcie projektu Fun-
dacja Bażantowo będzie prowadzić szereg zajęć i warsz-
tatów ruchowych, terapeutycznych, arteterapeutycznych 
oraz konsultacje psychologiczne. Program ruszy 1 wrze-
śnia i potrwa do końca listopada 2023 r. 

Tymczasowy punkt noclegowy stał się dla uchodźców z Ukrainy Tymczasowy punkt noclegowy stał się dla uchodźców z Ukrainy 
drugim domem na okres sześciu miesięcydrugim domem na okres sześciu miesięcy
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O tym, że Sopot jest miejscem, do którego warto przyjechać, by zadbać o swoje zdrowie, 
wiadomo od ponad 200 lat, kiedy w małej rybackiej wiosce powstał pierwszy Warmbad, czyli 
Zakład Kąpielowy. Kuracjusze z poprzednich stuleci mówili o takich podróżach: jedziemy do 
wód! Do tych tradycji nawiązuje SOPOTORIUM Medical Resort – wyjątkowy hotel, który łączy 
tradycyjne dobrodziejstwa uzdrowiska z nowoczesnymi technologiami medycznymi

TEKST: Lucjan Lewandowski

Sopotorium: 
jedziemy do wód!

SOPOTORIUM to nie tylko luksusowy wypoczynek i rozbu-SOPOTORIUM to nie tylko luksusowy wypoczynek i rozbu-
dowana oferta rehabilitacji i głębokiej regeneracji. Atutem dowana oferta rehabilitacji i głębokiej regeneracji. Atutem 
obiektu jest też wyjątkowe położenie w zacisznej i otoczo-obiektu jest też wyjątkowe położenie w zacisznej i otoczo-
nej zielenią dzielnicy miasta, tuż przy Sopockich Błoniach, nej zielenią dzielnicy miasta, tuż przy Sopockich Błoniach, 
zaledwie kilka kroków od brzegu szumiącego morza.zaledwie kilka kroków od brzegu szumiącego morza.

Komfortowa przestrzeńKomfortowa przestrzeń
Dla zdrowia ciała i  ducha niezbędny jest wartościowy Dla zdrowia ciała i  ducha niezbędny jest wartościowy 
sen. Stąd, w trosce o wygodę swoich gości, SOPOTO-sen. Stąd, w trosce o wygodę swoich gości, SOPOTO-
RIUM przygotowało 110 przestronnych pokoi jedno- RIUM przygotowało 110 przestronnych pokoi jedno- 
i dwuosobowych oraz luksusowe apartamenty. Staran-i dwuosobowych oraz luksusowe apartamenty. Staran-
nie zaaranżowane i  wyposażone z  dbałością wnętrza nie zaaranżowane i  wyposażone z  dbałością wnętrza 
obiektu są idealnym miejscem wypoczynku po dniu obiektu są idealnym miejscem wypoczynku po dniu 
pełnym oferowanych wrażeń.pełnym oferowanych wrażeń.

Doskonała kuchniaDoskonała kuchnia
W SOPOTORIUM zdrowa dieta idzie w parze z dosko-W SOPOTORIUM zdrowa dieta idzie w parze z dosko-
nałym smakiem. Najlepszym na to dowodem są dania nałym smakiem. Najlepszym na to dowodem są dania 

przygotowywane przez szefa kuchni Michała Kuncewi-przygotowywane przez szefa kuchni Michała Kuncewi-
cza. Jako miłośnik kuchni polskiej i śródziemnomorskiej cza. Jako miłośnik kuchni polskiej i śródziemnomorskiej 
z powodzeniem łączy smaki ich obu. Z sezonowych pro-z powodzeniem łączy smaki ich obu. Z sezonowych pro-
duktów tworzy wyśmienite dania zawierające niezbędne duktów tworzy wyśmienite dania zawierające niezbędne 
witaminy i minerały.witaminy i minerały.

Zdrowie i relaks
W  SOPOTORIUM wiedzą, że sekret zdrowia tkwi 
w  równowadze ciała i  ducha. Do jego osiągnięcia 
podchodzi się tam w  sposób holistyczny: wykorzy-
stując cenne walory sopockiej solanki, zachęcając 
do aktywności ruchowej, a  także zmieniając nawyki 
żywieniowe na lepsze. SOPOTORIUM to wyjątko-
wa przestrzeń relaksu dla wszystkich spragnionych 
odprężenia. Z myślą o potrzebach gości obiekt stwo-
rzył bogatą ofertę regeneracyjną zabiegów na twarz 
i  ciało oraz masaży relaksacyjnych czekających 
w strefie spa resortu.
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Solanka – sopocka  
woda do zadań specjalnych 
Sopocka solanka to potężny sprzymierzeniec 
naszego zdrowia. Jest znakomitym lekarstwem 
na wszelkiego typu zmiany zwyrodnieniowe, leczy 
złogi w drogach żółciowych, pomaga na astmę 
i  nawracające zapalenie zatok, łagodzi nerwo-
bóle, stres i nerwice, płucze przewód pokarmo-
wy oraz reguluje pracę jelit. W Sopocie solanka 
wypływa samoczynnie ze Zdroju św. Wojciecha 
z głębokości 800 m. To 4,3-proc. solanka brom-
kowo-jodkowa, zawierająca również duże ilości 
potasu, magnezu i  jodu. Solanka w naturalnym 
stężeniu może być używana wyłącznie do celów 
zewnętrznych – inhalacji i kąpieli. Właśnie taką 
solankę o naturalnym stężeniu oferuje podczas 
indywidualnych kąpieli SOPOTORIUM, co bez-
pośrednio przekłada się na skuteczność prowa-
dzonej terapii. Z kolei w głównym basenie znaj-
duje się solanka o stężeniu 1,5-2 proc.

Trwała poprawa dzięki pobytowi w SOPOTORIUM
W  SOPOTORIUM kuracjusze są otoczeni opieką 
doświadczonego zespołu terapeutycznego. W  jego 
skład wchodzą wysokiej klasy specjaliści: lekarze róż-
nych specjalności, fizjo- i fizykoterapeuci, psycholog 
oraz dietetyk. Eksperci współpracują, aby przywrócić 
harmonię we wszystkich obszarach życia kuracjusza.
Co więcej, uczą, jak zachować tę harmonię również 
po zakończeniu pobytu i terapii. Wszystko to w połą-
czeniu z  diagnostyką, nowoczesnymi technologiami 
medycznymi, a przede wszystkim, przy zastosowaniu 
leczniczych walorów natury – m.in. solanki z sopoc-
kiego Zdroju św. Wojciecha.
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Zabiegi dla podkreślenia statusu społecznego
Podróżowanie w ogóle, a w szczególności podróżowa-
nie „do wód” w XIX wieku i na początku XX było przywi-
lejem elity, dla której picie wody czy zanurzanie w niej 
ciała stanowiło wyraz ostentacyjnej konsumpcji. Bardziej 
niż o zdrowie chodziło o podkreślenie statusu społecz-
nego. Podróż do wód jawiła się jako kolejna praktyka 
społeczna tworząca dystans między elitami a masami. 
W połowie XIX wieku liczba turystów w Sopocie zaczęła 
przekraczać tysiąc rocznie. To też czas, kiedy w miej-
scowości zaczęli się pojawiać pierwsi Polacy, głównie 
z Warszawy. Znane są relacje z podróży do Sopotu m.in. 

Henryka Sienkiewicza czy Józefa Ignacego Kraszew-
skiego. Na rozwój Sopotu ogromny wpływ miała dopro-
wadzona w latach 70. XIX wieku kolej żelazna. W okre-
sie międzywojennym w mieście pojawia się coraz więcej 
atrakcji, z Operą Leśną na czele. Dodatkowo, codzien-
nością Sopotu stają się bale i potańcówki. Dużą popu-
larnością cieszą się festyny i wystawy. Życie kurortu lat 
20. i 30. XX wieku skupia się na molo, Skwerze Kuracyj-
nym oraz oddanym do użytku w 1927 roku Kasino Hotel 
(obecnie Grand Hotel). To wtedy Sopot był nazywany 
Perłą Bałtyku, Monte Carlo Północy i Riwierą Północy.

Życie kurortu lat 20. i 30. XX wieku skupia się na molo, Skwerze 
Kuracyjnym oraz oddanym do użytku w 1927 roku Kasino Hotel 

(obecnie Grand Hotel). To wtedy Sopot był nazywany Perłą 
Bałtyku, Monte Carlo Północy i Riwierą Północy

Terapia pod żaglami i powietrzna taksówka 
do Sopotu
Goście SOPOTORIUM mogą wypłynąć w  rejs 

jachtem SOPOTORIUM, by podziwiać malowni-

czą panoramę Zatoki Gdańskiej od strony morza. 

– Stres to reakcja organizmu na bodźce cywiliza-

cji, które staramy się ukoić bodźcami płynącymi 

z natury. Rejsy są unikalną formułą odprężenia, 

uzupełnieniem oferty wypoczynku w  naszym 

hotelu i  strefie medical center – mówią przed-

stawiciele SOPOTORIUM. A  jeśli kilkugodzinna 

podróż do Sopotu z Katowic to też stres (z Kato-

wic to około 5 godzin jazdy samochodem i około 

6 godzin jazdy pociągiem), można skorzystać ze 

specjalnej powietrznej taksówki.

Stres to reakcja organizmu na bodźce cywilizacji, które staramy 
się ukoić bodźcami płynącymi z natury. Rejsy są unikalną 

formułą odprężenia, uzupełnieniem oferty wypoczynku 
w hotelu i strefie medical center

Fotografie Sopotu z lat 20. i 30. XX w. ze zbiorów Muzeum Sopotu
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TRÓJMIASTO:   SOPOTORIUM MEDICAL RESORT Sopot, ul. Bitwy pod Płowcami 52 / SOPOCKA ORGANIZACJA TURYSTYCZNA Sopot, 
Plac Zdrojowy 2 / PIJALNIA WÓD SOLANKOWYCH Sopot, Plac Zdrojowy 2
 
 ŚLĄSK:   BAŻANTOWO SPORT Katowice, ul. Pijarska 1,3 / CENTRUM HANDLOWE BAŻANTOWO Katowice ul. Bażantów 2 (Centrum 
Diagnostyki i Terapii In Corpore, Apteka Vitalis, Kwiaciarnia Sekrety Natury, Carrefour Market, Dagma), ul. Bażantów 4 (Thai-Pan, Salon Urody Drogą 
Piękna, Studio Fryzur Agnieszka & Robert Tokarczyk, Makijaż Permanentny, Medycyna Estetyczna De LUX), ul. Bażantów 6 (Centrum Medyczne  
Signum, La Tavola, Hirado Sushi, Kawiarnia Srebrna Łyżeczka, Garmażeria ArtMenu, Piekarnia-Cukiernia Wygorzele, Ekodelikatesy Natura i Zdrowie, 
Biuro Podróży ITAKA, Biuro Podróży Olivier’s Travels, Przychodnia Weterynaryjna iVet, BodyTec20, Okno Art Design, Rossmann, MAX ELEKTRO, Salon 
VERLE, M&P Wina i alkohole świata, Żabka) / MILLENIUM INWESTYCJE Katowice, ul. Hierowskiego 2 / OPTYK OKULISTA SIGNUM AUCHAN 
Mikołów, ul. Gliwicka 3 / OPTYK OKULISTA SIGNUM LIBERO Katowice, ul. Kościuszki 229 / DAGMA ART Katowice, ul. Puchały 4 / BENTLEY 
KATOWICE Świętochłowice, DTŚ 2 / RENAULT PIETRZAK Katowice, ul. Bocheńskiego 125 / FILHARMONIA ŚLĄSKA Katowice, ul. Sokolska 2 
/ TEATR ŚLĄSKI Katowice, Rynek 10 / GALERIA SZYB WILSON Katowice, ul. Oswobodzenia 1 / FERRARI KATOWICE ul. Bocheńskiego 109 
/ DENTESTICA Katowice, ul. Armii Krajowej 190B/1 / GALEN REHABILITACJA POLSKA Katowice, ul. Pijarska 1, 3 / CAVATINA HALL Bielsko-
Biała, ul. Dworkowa 2

REKLAMACIAO! NAZYWAM SIĘ MASERATI GRANTURISMO

POZNAJ IKONĘ MARKI MASERATI

DOSTĘPNY OD: 211 320 EURO (BRUTTO)

• Wyświetlacze pozwalające na interakcję z samochodem

• Aerodynamiczna sylwetka emanująca mocą

• Silnik Nettuno V6, w modelu Modena w wersji 490 KM, w modelu Trofeo w wersji 550 KM

• GranTurismo Folgore – pierwszy w pełni elektryczne Maserati – już wkrótce

ODKRYJ NOWĄ DEFINICJĘ LUKSUSU Z GRANTURISMO!

maseratipietrzak.pl                              Maserati Pietrzak

Maserati Pietrzak

ul. Bocheńskiego 109, 40-816 Katowice

+48 32 797 34 34
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• Wyświetlacze pozwalające na interakcję z samochodem

• Aerodynamiczna sylwetka emanująca mocą

• Silnik Nettuno V6, w modelu Modena w wersji 490 KM, w modelu Trofeo w wersji 550 KM

• GranTurismo Folgore – pierwszy w pełni elektryczne Maserati – już wkrótce

ODKRYJ NOWĄ DEFINICJĘ LUKSUSU Z GRANTURISMO!

maseratipietrzak.pl                              Maserati Pietrzak

Maserati Pietrzak

ul. Bocheńskiego 109, 40-816 Katowice

+48 32 797 34 34
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Inwestor: Millenium Inwestycje sp. z o. o.
Katowice, ul. Hierowskiego 2

tel.: +48 606 422 273
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